
VÝSTAVA
Anatomický malíř Josef 
Bavor, rodák ze Lhotic, vy-
stavuje po letech v Hradišti.  
V městském muzeu před-
stavil svou volnou tvorbu. 
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POVODNĚ
S velkou vodou se v po-
lovině září potýkalo také 
Mnichovohradišťsko. Stou-
pající řeka prověřila hasiče 
i krizové řízení.
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KNIHA O LIAZU
Spolek Muzeum LIAZ vy-
dalo očekávanou knihu 
Vratislava Švermy LIAZ 
Mnichovo Hradiště: Od 
vzniku do zániku výroby.
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Revitalizace náměstí se blíží do cíle, letošní 
etapa je hotová a s ní i rekonstrukce Klubu

Svetýlka nadeje 

Vážení a milí Hradišťáci,
ani jsme se nenadáli a po konci prázdnin tu máme podzimní rovno-

dennost a konec září. Máme za sebou dlouhé suché a horké období, ale  
i o poznání kratší epizodu se silnými dešti, která výrazně zamotala s naši-
mi plány. Naštěstí to u nás na ostrově svaté Anny odnesla jen Sousedská. 
Ve východnějších částech republiky takové štěstí bohužel neměli a voda  
z nebes tam způsobila lidem daleko větší změnu plánů. V takovýchto situ-
acích je důležité, abychom byli  na podobné anomálie co nejlépe připrave-
ni, a to jak v oblasti preventivních opatření, tak na případné zachraňování 
životů a odstraňování následků. Věřím, nebo spíše jsem si jistý, že naše 
jednotka sboru dobrovolných hasičů na takové události připravena je, což 
prokázala v krátké době podruhé při „ostré“ stavbě protipovodňové hráze 
nebo při zásazích po větrné smršti. Vše klapalo jako dobře namazaný 
stroj. Chlapi, díky! Je mi potěšením s vámi spolupracovat.

Sousedskou jsme tedy letos museli oželet, ale o další kulturní zážitky 
už letos určitě ochuzeni nebudeme. Na pátek 11. října se totiž připravuje 
svým rozsahem podobně velká akce. V zámeckém areálu bude možné 
vidět obří zářící loutky plující prostorem, ohňovou show, světelné instalace 
nebo velkolepý videomapping, který bude kombinovat projekci na průčelí 
zámku, hudbu, komentář a vystoupení akrobatů na obřím kole času. My-
slím, že podtitul akce „Zámecká zahrada zázraků“ bude zcela na místě.  

Věřím, že měsíc říjen k nám bude přívětivější než uplynulé září  
a umožní nám dohnat vše, co se nestihlo nebo přerušilo, že si užijeme 
jedinečný Festival Maják a vůbec, že říjen přinese jen to pozitivní. Ono to 
světýlko naděje je potřeba. Tentokrát třeba v podobě Majáku...
 

Jan Mareš, místostarosta města

INZERCE

Masarykovo náměstí je opět o kus 
blíž své finální podobě. V polovině 
září bylo dokončeno dláždění kolem 
Klubu i proměna okolí morového 
sloupu a začalo stěhování části úřa-
du do kanceláří ve zrekonstruované 
budově.

Aktuální etapa revitalizace 

náměstí a kompletní rekonstrukce 
Klubu probíhaly vedle sebe a vzá-
jemně se ovlivňovaly. Jejich sou-
běh plánovaný nebyl, vzhledem ke 
komplikovanému výběru dodavatele 
rekonstrukce Klubu, kterého se po-
dařilo najít až na třetí pokus, a časo-
vě vázané dotaci však nebyla ve hře 

jiná varianta. V praxi to znamenalo 
několikaměsíční přerušení revita-
lizace náměstí a odsun závěrečné 
etapy na rok 2025.

Jakmile litoměřická stavební 
firma Chládek a Tintěra dokončila 
práce na Klubu a začala staveniště 
kolem budovy vyklízet, pustila se do 

práce společnost H-Intes, která má 
na starosti revitalizaci náměstí. Bě-
hem léta došlo k úpravě prostranství 
kolem morového sloupu, který je 
nově nasvícený, k vytvoření záhonů, 
jimž dominují dvě původní magnolie,  
a v jejichž stínu je možné usednout 
na dřevěné lavičky.    ...3

INZERCE

MNICHOVO HRADIŠTĚ - v ulici V Cestkách 

Nabízíme k prodeji byty a prostory pro služby a obchod  
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Předpokládaný termín dokončení konec roku 2024 

VÝSTAVBA BYTOVÝCH DOMŮ II. etapa 

Nabízíme zvýhodněnou hypotéku za 3,49% p.a. Platnost nabídky do 30.11.2024 

Deset let proměn našeho města

Festival Maják: Největší kulturní událost podzimu

Ohlédnout se do minulosti a zabi-
lancovat si, to může být zdrojem no-
vých impulzů i pro léta příští. A platí 
to nejen v osobním životě, ale třeba  
i v životě města...

Od konce září je na Masarykově 
náměstí instalovaná výstava 10 let 
proměn Mnichova Hradiště, která 
na 14 tablech zachycuje proměny 
města v letech 2014-2024. Hlavní 

investice, společenské akce, život 
v místních částech, péči o životní 
prostředí, zavádění efektivních ná-
strojů veřejné správy a mnohá další 
témata. Součástí výstavy je rovněž 
prostor pro vaše podněty. 

Původně měla být výstava před-
stavena na Sousedské slavnosti, 
rozmary počasí tomu však chtěly 
jinak. (wes)

ˇ ˇ
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY A ZASTUPITELSTVA

NA KRUHOVÉM OBJEZDU VZNIKNE KVĚTNÁ LOUKA, V ZÁŘÍ SE 
ZAČNE HLEDAT DODAVATEL

Kruhový objezd u Lidlu se dočká nové podoby. Architektonická 
kancelář Rehwaldt Landschaftsarchitekten dokončí návrh květné louky  
a v první polovině září bude vypsáno výběrové řízení na dodavatele. Kru-
hový objezd tak získá novou tvář.

MĚSTSKÁ POLICIE JE VYBAVENÁ SOFTWAREM, KTERÝ FUNGUJE 
VE STOVCE MĚST A OBCÍ

V rámci postupné modernizace Městské policie Mnichovo Hradiště 
bude letos jednotka vybavena novým informačním systémem. Ten nabíd-
ne napojení na registr obyvatel, registr vozidel a další funkcionality, které 
usnadní a zrychlí práci městské policie.

SPOLEČENSTVÍ VLASTNÍKŮ ODKOUPÍ OD MĚSTA POZEMEK
SVJ fungující v domě čp. 156/157 v ulici V Lípách od města odkoupí 

pozemek zahrady, která na bytový dům navazuje. Zastupitelé souhlasili 
s uzavřením smlouvy o smlouvě budoucí kupní, na základě které SVJ 
odkoupí 363 m2 zahrady za cenu 2000 Kč za metr. Prodej pozemku 
iniciovalo město vzhledem ke skutečnosti, že je mizivá šance, že by je  
v budoucnu využívalo.

VAK SI PO DOKONČENÍ STAVBY PŘEVEZME VODOVODNÍ ŘAD 
V LOKALITĚ ZA LIDLEM

V novém úseku ulice V Cestkách, který vzniká v sousedství Černé 
silnice, je část vodovodního řadu, který je v tuto chvíli majetkem inves-
tora, jenž v místě staví bytové domy. Po dokončení stavby si vodovod 
převezme společnost Vodovody a kanalizace Mladá Boleslav a bude jej 
provozovat. VaK se k tomu zavázal ve smlouvě o smlouvě budoucí.

NA CESTĚ JE 250 POPELNIC NA BIOODPAD. MÁTE ZÁJEM?
Na základě partnerské smlouvy s DSO EKOD, jehož je Mnicho-

vo Hradiště členem, město získá dalších 250 nádob na tříděný odpad, 
konkrétně hnědých popelnic na bioodpad. DSO získal na jejich pořízení 
dotaci ve výši 80 procent. Jakmile budou nádoby připraveny k odběru, 
bude veřejnost informována. Místní na ně mají nárok zdarma, popelnice 
se vydávají v areálu společnosti Saturn služby.

ZASTUPITELSTVO SCHVÁLILO TŘI NOVÉ VYHLÁŠKY
V září zastupitelstvo města aktualizovalo trojici obecně závazných 

vyhlášek. Na základě nařízení ministerstva vnitra došlo k úpravě vyhlášky  
o regulaci pyrotechniky. Z ní vypadla možnost udělovat žadatelům výjim-
ky, která byla dosud v gesci rady města. Schválena byla nová vyhláška  
o veřejném pořádku, čistotě a ochraně nočního klidu, která upřesňuje plo-
chy, na kterých je možné nechat volně pohybovat psy. Jedná se například  
o pláž Na Kamínkách. Výčet všech pozemků je předmětem vyhlášky. No-
vého znění se rovněž dočkala vyhláška o stanovení koeficientu pro výpo-
čet daně z nemovitosti. Té je věnovaný samostatný článek na této straně.

DOTACE KLUBU POMŮŽE DOFINANCOVAT VELKÉ LETOŠNÍ AKCE
Zastupitelé schválili dotaci ve výši 2,07 milionu Kč, která umožní Klu-

bu zaplatit veškeré zbývající náklady za letošní kulturní akce, konkrétně 
Pojizerský folklorní festival a Festival Maják. 

STŘEDNĚDOBÝ VÝHLED ROZPOČTU A ROZPOČTOVÉ OPATŘENÍ
Na zářijovém zasedání zastupitelstva byl odsouhlasen střednědobý 

výhled rozpočtu města pro období 2025 až 2029. Předmětem tohoto do-
kumentu je výhled očekávaných příjmů a výdajů pro jednotlivé kapitoly 
rozpočtu. Zastupitelé rovněž přijali rozpočtové opatření č. 4/2024, které 
navýšilo příjem rozpočtu města o zhruba dva miliony korun. Jedná se  
o přiznané dotace.

Zastupitelé upravili koeficienty pro výpočet 
daně z nemovitosti, vzroste jen mírně

Velká podzimní výsadba v okolí Mnichova Hradiště: 
dobrovolníci zasadí téměř 500 kusů dřevin

Loňské zvýšení daně z nemovitosti 
o 80 procent zaznamenal asi každý 
plátce. Zvýšení základních sazeb, 
které přinesl vládní balíček, vedlo  
k vyššímu výběru daně, která před-
stavuje pro samosprávy nezane-
dbatelný zdroj příjmů. Například 
Mnichovo Hradiště tak získalo do 
rozpočtu meziročně o 12 milionů 
více – celkem 26 milionů. Vzhledem 
k dalším změnám ve výpočtu daně, 
které přináší letošní rok, upravilo za-
stupitelstvo města místní koeficienty 
tak, aby zůstalo daňové zatížení do-
mácností v příštím roce na vícemé-
ně stejné úrovni.

„Z finančního úřadu jsme si vy-
žádali předpis plateb pro jednotlivé 
typy staveb v konkrétních lokalitách 
a modelovali jsme dopady, které 
bude pro jejich vlastníky úprava 
koeficientů mít. V úvahu jsme také 
brali kvalitu infrastruktury a míru 
jejího využívání ze strany vlastníků 
konkrétních nemovitostí,“ vysvětluje 
místostarosta Jan Mareš.

Změn, které se promítnou do 
praxe v příštím roce, je vícero. Mezi 
klíčové však patří zrušení speciální-
ho koeficientu pro stavby určené pro 
podnikání. Samosprávy tak mohou 
pro každý druh budovy určit koefici-

ent ve výši 1-5, což systém od zákla-
du mění. Zastupitelstvo přitom vzalo 
v úvahu i úroveň infrastruktury.

O něco vyšší daňové zatížení 
tak bude mít příští rok Mnichovo Hra-
diště a Veselá, v ostatních místních 
částech je ponechán nejnižší možný 
koeficient 1,6. Co se týče nastavení 
místního koeficientu, v případě obyt-
ných budov se koeficient snížil ze  
2 na 1,7. Stavby určené pro podniká-
ní v průmyslu, stavebnictví a dopra-
vě, tedy většina průmyslových hal, 
budou zatíženy koeficientem 3,5, 
což bude pro jejich majitele zname-
nat navýšení daně asi o 10 procent. 

Největší změna se týká objektů ur-
čených pro rekreaci a garáží, kde je 
nově stanoven koeficient 3. Majitelé 
těchto objektů zaplatí více asi o 30 
procent. U všech pozemků zůstal 
místní koeficient na dvojce. 

V roce 2025 by mělo mít Mni-
chovo Hradiště příjem z daně z ne-
movitosti ve výši 31 milionů. Z toho  
21 milionů bude vybráno od podni-
katelských subjektů, šest milionů od 
vlastníků objektů určených pro byd-
lení a asi tři miliony budou vybrány 
od vlastníků orné půdy.

Martin Weiss

Celkem 252 stromů a 244 keřů mají 
v plánu vysázet spolky pečující  
o krajinu ve spolupráci s městem 
Mnichovo Hradiště. Na výsadbu 
se nám společně podařilo získat fi-
nanční podporu přes 275 tisíc Kč od 
nadací i dárců z řad firem. Samotná 
výsadba je plánována na listopad 
a přizveme k ní obyvatele města či 
jeho místních částí. Do prací se za-
pojí i další místní spolky a firmy. 

Český svaz ochránců přírody, 
základní organizace Klenice, bude 
mít na starosti výsadbu celkem tří 
alejí ovocných stromů – půjde o vy-
sokokmeny jabloní, hrušní, slivoní  
a višní. 90 stromů přibude v aleji od 
zámku směrem na Káčov, přesněji 
v její druhé části za silnicí blíže ke 
káčovské bažantnici. Tyto stromy 
budou vysazeny díky grantovému 
programu ŠKODA Stromky, který vý-
sadbu podpořil částkou 100 tisíc Kč. 
Součástí revitalizace staré ovocné 

aleje je i kácení 11 torz a neperspek-
tivních stromů nebo osazení nové la-
vičky z dílny Jednoty bratrské. 

Dalších 100 stromů by mělo 
přibýt u nově vzniklé polní pěšiny 
od letiště k soše Sv. Vojtěcha v Po-
dolí a dále podél stávající cesty na 
Hoření Kruhy. Nový úsek cesty přes 
pole bude mít délku 1200 metrů. 
Posledních 40 stromů bude spolek 
sázet mezi obcí Boseň a místní čás-
tí města Lhotice – jde o dokončení 
výsadby započaté minulý rok, zapojí 
se do ní obyvatelé obou vesnic. Tyto 
dvě výsadby jsou podpořeny Nadací 
Partnerství z grantové výzvy Sázíme 
budoucnost celkovou částkou 150 
tisíc Kč.

Jiný spolek, Sázíme stromy, 
bude sázet společně s firemními 
dobrovolníky na městských pozem-
cích, ale i pozemcích soukromého 
vlastníka. Půjde celkem o 22 ovoc-
ných stromů – třešně, slivoně, hruš-

ně a jabloně. Dále bude vysazeno 
244 kusů keřů – hlohy, špendlíky, 
ptačí zoby, lísky, řešetláky a dříny. 
Výsadba proběhne u nové pěšiny, 
která propojí Dolce s třešňovou alejí 
mezi zámkem a Hoškovicemi. Dále 
bude o keřové patro doplněna část 
této „třešňovky“ u Hoškovic. Posled-
ní část výsadby proběhne podél sil-
ničky, která odbočuje před Podolím 
k letišti. Výsadbu podpořila firma 
Novartis částkou přes 25 tisíc Kč. 
Do této výsadby se zapojí i místní 
myslivecký spolek, který zajistí oplo-
cení keřů.

Za město Mnichovo Hradiště 
se budeme podílet na organizaci, 
přípravě i výsadbě stromů. Z měst-
ského rozpočtu zajistíme spolufinan-
cování materiálu, odborných prací 
a terénních úprav. Celkem půjde  
z městské kasy na nové pěšiny  
a aleje v roce 2024 cca 100 tisíc Kč. 

Samotná výsadba zabere jen 

několik hodin, její příprava několik 
dnů, základem je ale mít připravené 
pozemky, což je proces, na kterém 
na radnici pracujeme řadu let. Sou-
kromé pozemky, parcely zatížené 
pachtovními smlouvami se země-
dělci, nebo majetkově roztříštěné 
plochy tak byly postupně převedeny 
do majetku města, jinak odbloková-
ny, nebo na nich proběhly komplexní 
pozemkové úpravy.

Také následná péče o stromy je 
závazkem, který na sebe bereme na 
mnoho dalších let. Stromy je nutné 
nejen zalévat, ale také zajišťovat od-
borný řez, kontrolovat úvazky, chrá-
nit stromy před okusem či poškoze-
ním sečí. Uhynulé stromky budeme 
nahrazovat. I s těmito náklady musí 
městský rozpočet do dalších let po-
čítat.

Ondřej Šindelář,
projektový pracovník MěÚ

Školáci v Sokolovské ulici si zvykají na novou třídu 
i skříňky, nadstavba bude brzy pod střechou
Zahájení nového školního roku na 
ZŠ Sokolovská ovlivnila probíhající 
stavba tří nových učeben nad spojo-
vacím krčkem i pozdější dodání kon-
tejnerové třídy. Po úvodních kompli-
kacích se však výuka brzy vrátila do 
standardních kolejí.

Vzhledem k tomu, že stavba 
jednu školní učebnu zabrala, bylo 
vybudování dočasné třídy zcela 
zásadní, aby škola měla pro několik 
příštích měsíců zajištěnou dostateč-
nou kapacitu. Kontejnerová třída vy-
rostla v první polovině září za školní 
budovou při Komenského ulici a od 
pondělí 9. září slouží. Nejde přitom 
o žádnou znouzectnost. Třída je 
izolovaná silnými PUR panely, které 
brání pronikání chladu či přílišného 
tepla, je vybavená topením i klima-
tizací a také interaktivním displejem 
s tabulovými křídly. Její kapacita je 
30 žáků. S novou školní budovou je 
stavebně propojena. 

Od poloviny září žákům slouží 
rovněž nové šatní skříňky, jejichž 
dodání bylo součástí investiční akce. 

Budování trojice tříd nad ob-
jektem šaten nabralo hned v úvodu 
zpoždění kvůli chybějícímu materi-
álu. Nyní však montáž nosné kon-
strukce utěšeně pokračuje  a objekt 
by měl být každým dnem pod stře-
chou. Ve druhé polovině září byly 
za pomoci jeřábu instalovány velké 
lepené vazníky, které ponesou stře-
chu, nyní jsou montovány krokve, 

následovat bude zbytek střešní kon-
strukce.

Přestože během hrubé stavby 
došlo v polovině září k vydatným 
dešťům, zhotovitel ji zabezpečil 
dostatečně, takže množství vlh-
kosti, která pronikla do šaten, bylo 
minimální. Přesto si jak dodavatel, 
tak zaměstnanci odboru investic 
oddychnou, až bude objekt pod stře-
chou.

Město se bude maximálně sna-
žit, aby byla stavba dokončena co 
nejdříve a nenarušovala běžný chod 
školy déle, než je nezbytně nutné, 
vzhledem ke zpožděním na začátku 
stavby lze však očekávat, že se ter-
mín předání hotového díla posune 
zhruba o měsíc.

Martin Weiss Interiér kontejnerové třídy s okny orientovanými do školní zahrady.

Festival Maják je tady!
Máte koupené vstupenky?
Už jen několik dní nás dělí od nej-
větší kulturní události letošního 
podzimu. Už máte na Festival Maják 
koupené vstupenky?

Po dvou ročnících odehrávají-
cích se na zámku v Kosmonosech 
se festival přesouvá do Mnichova 
Hradiště. Tady na jediný večer pro-
mění památkově chráněný areál  
v zámeckou zahradu zázraků, která 
nabídne pohádkové a fantaskní vý-
jevy.

Program v zámeckém areálu 
odstartuje úderem 18. hodiny a po-
kračovat bude do 23 hodin. Ať dora-
zíte v kteroukoliv dobu, z pestrého 
programu nebudete o nic ochuzeni. 
Všechna stanoviště bude možné na-
vštívit buď průběžně, nebo každou 
hodinu. Čeká vás videomapping, 
jehož součástí bude projekce na 45 
metrů široké a 17 metrů vysoké prů-
čelí zámku včetně hodinové věže, 
komentář a živá akrobacie na obřím 

kole času. Na výletě od prehistorie 
po naši současnost nám bude prů-
vodcem Albrecht z Valdštejna. Dále 
se potkáme s obřími zářícími loutka-
mi, budeme žasnout nad hrou světel 
při objevování nápaditých světelných 
instalací, u interaktivní stěny se sta-
neme součástí podhoubí, jehož 
prostřednictvím spolu houby komu-
nikují, dech se nám bude tajit při 
vystoupení ohňostrůjců, kteří před-
vedou akční ohnivou show.

Vstupenky na festival pořídíte  
v předprodeji v městském informač-
ním centru a na portále GoOut.cz za 
zvýhodněnou cenu 150 Kč, a to i v 
den akce. Na místě zaplatíte 200 Kč.

Přespolní návštěvníci mohou 
využít velké záchytné parkoviště na 
Letišti Mnichovo Hradiště nebo svo-
zové autobusy, které budou zájemce 
zdarma svážet z Mladé Boleslavi  
a Turnova. Veškeré informace nalez-
nete na www.festivalmajak.cz. (wes) 
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INZERCE INZERCE

Jako dobře namazaný stroj. Velká voda i stavba protipovodňové 
stěny ukázaly, že Mnichovohradišťsko je na povodně připravené
Poté, co se tlaková níže putující  
v polovině září z jižní Evropy na 
sever zastavila nad Českem, byla 
velká část našeho území vystavena 
nebývalým přívalům vod. Zatímco 
zejména ve východní a jižní části 
země došlo k povodním katastro-
fálních rozměrů, většina středních 
Čech zůstala ušetřena. Na Mnicho-
vohradišťsku tak velká voda nezpů-
sobila větší škody, ale rozhodně 
prověřila připravenost všech aktérů 
krizového řízení, a to i za složitých 
dopravních podmínek.

Povodňová komise ORP Mni-
chovo Hradiště zasedala poprvé  
v pátek 13. září. Predikce byly tou 
dobou proměnlivé, předpověď se 
měnila, a tak se Integrovaný zá-
chranný systém připravoval na si-
tuaci o stupeň horší, než jaké Mni-
chovohradišťsko čelilo o loňských 
Vánocích. Věci přitom opět kompli-
kovala probíhající stavba silniční-
ho mostu přes Jizeru na obchvatu 
města.

Nový most na Klášter bude sice 
dokončen podle plánu v průběhu 
letošního listopadu, jeho současný 

stav však neumožňuje ani průjezd 
vozů zdravotnické záchranné služ-
by. To by znamenalo, v případě, že 
by se situace vyvíjela dramaticky  
a byl uzavřen most v Klášterské ulici, 
prakticky odříznutí obcí z ORP Mni-
chovo Hradiště ležících za řekou od 
zbytku území. V takovém případě, 
jak bylo předjednáno, by byly tamní 
obce odkázány na pomoc hasičů  
z Libereckého kraje. Aby zůstala 

zajištěná dostupnost zdravotnické 
záchranné služby, obec Klášter za-
jistila pro zdravotníky zázemí v míst-
ní hasičské zbrojnici. Zdravotníci tu 
během noci ze soboty na neděli zů-
stali až do rána v pohotovosti.

 Povodňová komise rozhodla už 
v pátek o preventivní stavbě části 
protipovodňové stěny, kterou v sobo-
tu 14. září členové JSDH Mnichovo 
Hradiště začali vztyčovat. Posléze 

byl postaven i další úsek a zacho-
ván zůstal pouze průjezd na Klášter. 
Mimo cvičení tak šlo o stavbu zatím 
největšího úseku stěny. 

Zprávy z ORP Turnov a Semily 
naznačovaly, že řeka vystoupá asi  
o 25 centimetrů výš než vloni na 
Vánoce, což by v Mnichově Hradišti 
už mohlo znamenat vodu tekoucí 
do města. Mnozí tou dobou takřka 
nepřetržitě sledovali aktuální stav 
čidla na stanici v Železném Brodě 
ležícím proti proudu – odtud povod-
ňová vlna doputuje do Hradiště asi 
za šest hodin. Prognózy se nakonec 
nenaplnily. Jizera kulminovala v ne-
děli nad ránem na 262 centimetrech  
(o Vánocích dosáhla 300 centimet-
rů) a následně začala rychle klesat. 

Vzhledem k tomu, že se povod-
ňová vlna rozlila na loukách od Svi-
jan po Vostrov, Mnichovo Hradiště 
zůstalo řádění velké vody ušetřeno. 
Už podruhé v krátkém čase však 
stoupající hladina prověřila připrave-
nost všech aktérů. 

V neděli pak podrobil krizové 
řízení další zkoušce mohutný výpa-
dek elektrického proudu způsobený 

poruchou na vedení vysokého napě-
tí. Mimo provoz bylo v jednu chvíli 14 
trafostanic. Na městském úřadě byl 
uveden do provozu záložní agregát 
a byla prověřena funkčnost systémů. 
Mimo jiné přenos dat z čidel umístě-
ných v Jizeře. Dodávky elektrického 
proudu byly obnoveny asi po čtyřech 
hodinách.

„V našem ORP byly nakonec 
uzavřené úseky komunikací jen  
v Mohelnici a Loukově. Mnichovo 
Hradiště bylo po celý víkend ve spo-
jení se všemi starosty z ORP. Tra-
dičně velmi dobrá spolupráce byla 
s hasiči, se společností Vodovody  
a kanalizace Mladá Boleslav, se kte-
rými jsme řešili uzavření kanalizace, 
nebo s Integrovanou dopravou Stře-
dočeského kraje,“ vyjmenovává Aleš 
Rychlý, referent krizového řízení  
z Městského úřadu Mnichovo Hra-
diště. Díky za perfektní spolupráci 
nešetřil ani starosta Jiří Plíhal. Ten 
vyzdvihl rovněž včasná upozornění 
od centrálních orgánů, která dala 
samosprávám čas na přípravu.

Martin Weiss

Volby do kraje a senátu: 
jak hlasovalo Hradiště?
Ve dnech 20. a 21. září 2024 proběh-
ly v ČR volby do zastupitelstev krajů 
a v našem senátním obvodu rovněž 
senátní volby. Jak v porovnání s ce-
lostátními výsledky volilo Mnichovo 
Hradiště? A jak se ve volbách do se-
nátu vedlo 2. místostarostovi města 
a poslanci Ondřeji Lochmanovi?

Krajských voleb se letos zú-
častnila třetina oprávněných voličů, 
celkem 32,91 %. Vítězem voleb se 
stalo ANO, které získalo 33,35 %  
a 25 mandátů, následoval jej STAN  
s 26,91 % hlasů a 20 mandáty, SPO-
LU s 17,56 % hlasů a 13 mandáty 
a do krajského zastupitelstva se do-
stala rovněž koalice SPD, Trikolory  
a PRO s 5,43 % hlasů a čtyřmi  man-
dáty a STAČILO! s 5,19 % a třemi 
mandáty.

ANO zvítězilo s náskokem čtyř 
hlasů i v Mnichově Hradišti, volilo jej 
793 Hradišťáků, tedy 33,38 % vo-
ličů. STAN získal 789 hlasů a jeho 
zdejších 33,22 % v celostátním srov-
náním platí za nadstandardní výsle-
dek. SPOLU získalo 307 hlasů, tedy 
12,92 % všech platných hlasů, a nad 
pětiprocentní hranicí skončila ještě 

koalice SPD, Trikolory a PRO se 
150 hlasy a 6,31 %. Volební účast 
dosáhla 35,86 %.

V době uzavírky tohoto vydání 
nebylo ještě o podobě nové koalice 
na kraji rozhodnuto.

Ve volbách do Senátu Parla-
mentu ČR se v obvodu č. 38 uchá-
zelo o hlasy voličů sedm kandidátů. 
Mezi vyzyvateli dosavadního sená-
tora Raduana Nwelatiho byl mimo 
jiné bývalý starosta Mnichova Hra-
diště, dnešní místostarosta a posla-
nec Ondřej Lochman (STAN). Ten 
se stal se ziskem 35,74 % vítězem 
prvního kola, do druhého kola po-
stoupil společně s lékařem Igorem 
Karenem (ANO) z Benátek nad 
Jizerou. Nwelati obsadil třetí místo  
a získal 14,71 % hlasů.

V Hradišti získal Lochman 
48,65 % hlasů, jeho protikandidát 
25,47 %. Velmi podobné výsledky 
měli oba kandidáti také v Turnově 
(47,98 % a 22,57 %). V době, kdy 
držíte toto vydání v rukou, je o no-
vém senátorovi za obvod Mladá Bo-
leslav již rozhodnuto... (wes)

V zářijovém vydání Kamelotu,  
v článku, jenž pojednával o aktuál-
ním budování parků v Hněvousicích 
a v Arnoldově ulici pod zámeckou 
zdí, jsme se dopustili chyby. Park 
ve vnitrobloku v 5. etapě výstav-
by za zámkem sice realizuje firma 
ZAHRADNICKÝ SERVIS s.r.o., ale 
autorem návrhu je zahradní archi-
tekt Tomáš Velich. Práce na novém 
parku jsou v plném proudu, hotové 
budou letos v listopadu. (wes)

Oprava článku 
o výstavbě parku

Nadační fond Škoda Auto v září 
vyhlásil další kolo grantových pro-
gramů. Aktuálně lze žádat o pod-
poru projektů na podporu biodiver-
zity (Krakonošovy zahrádky), na 
podporu pečujících osob, podporu 
sociálního začleňování a udržo-
vání sociálních vazeb a podporu 
paliativní péče (Region bez bariér), 
studenti středních škol mohou žádat 
o stipendia na zahraniční pobyty.  
S přípravou projektů zájemcům po-
mohou workshopy organizované 
HUB Mladá Boleslav. (wes)

Nadační fond vyhlásil 
grantové programy

Revitalizace náměstí se blíží do cíle, letošní 
etapa je hotová a s ní i rekonstrukce Klubu
...dokončení z titulní strany

Také před vstupem do Klubu 
bylo dláždění dokončeno. Přímo 
před budovou vznikla nová podesta, 
jež může při společenských akcích 
posloužit jako podium. Na ni lze vy-
stoupat po schodech nebo se dát 
po mírném nájezdu, jenž zajišťuje 
bezbariérový přístup do kulturního 
stánku.

Uvnitř Klubu ještě probíhají 
drobné práce na interiérech a vyba-
vování nábytkem, některé kanceláře 
jsou už ale zabydlené. Jako první se 
do objektu, jenž tvoří s radnicí jeden 
průchozí celek, přestěhoval finanční 
odbor městského úřadu. Naleznete 
jej v prvním patře. Sloužit začala 
rovněž nová zasedací místnost,  
v níž byla v září zřízena volební 
místnost. To sál Klubu si na svou 
premiéru bude muset ještě chvíli po-
čkat. Čekají jej ještě drobné dokon-
čovací práce a zařizování. Na jeho 
vybavení audiovizuální technikou 
přispěl 1,5 milionu korun Nadační 
fond Škoda Auto.

A kdy bude na náměstí zcela 

hotovo? „Jakmile bude dokončena 
stavba mostu na Klášter a bude 
zrušena objízdná trasa vedoucí přes 
náměstí, budeme moci zahájit po-
slední etapu. Ta bude hotova během 
jedné sezóny. Dodavatele máme vy-

soutěženého a těšíme se, že po pěti 
letech si budeme moci konečně říct, 
že máme hotovo,“ komentuje staros-
ta Jiří Plíhal.

Závěrečná etapa se bude tý-
kat západní části náměstí od domu  

U Hroznu po křižovatku se Student-
skou ulicí. Ve stejném duchu jako 
zbytek náměstí budou upraveny 
chodníky, vozovka i mobiliář. 

Martin Weiss



4 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ ŘÍJEN 2024

Díky za pochopení 
a na viděnou 13. září 2025

Nabídka Klubu: klavírní koncert, dojemné 
divadelní představení nebo večer s Vetchým

Koncert „Géniové světové hudby v klavírních 
proměnách“ je dalším z řady netradičních 
klavírních vystoupení hudebního skladatele 
a klavíristy Jiřího Pazoura. V průběhu kon-
certu zaznějí klavírní improvizace na témata 

známých skladeb českých a světových skla-
datelů, tedy v nové hudební podobě. Jiří Pazour 

vám s vtipným a milým průvodním slovem zahraje 
například Smetanovu Vltavu v různých hudebních stylech, nebo originálním 
způsobem promění hudební téma klavírního koncertu b moll Petra Iljiče Čaj-
kovského. 17. října uslyšíte také originální zpracování skladeb Ludwiga van 
Beethovena, Antonína Dvořáka, George Gershwina a dalších autorů. Jak už 
bývá u koncertů Jiřího Pazoura zvykem, v druhé části programu si budete 
moci sami zvolit témata, která bude zpracovávat. Tato část koncertu není 
nikdy stejná, pokaždé zní nová hudba. 

GÉNIOVÉ SVĚTOVÉ HUDBY 
V KLAVÍRNÍCH PROMĚNÁCH

Kdysi dávno, když Země byla ještě úplně 
nová, zrodila se Afrika. Žila tam různá zví-
řata: hrozitánský lev, veselé opice, žirafa 
s dlouhým krkem a hlavně malé zvědavé 
slůně Ládík, který chtěl všechno vědět.  

V tom čase, představte si, sloni ještě neměli 
choboty. Zvědavý Ládík se jednoho dne vydal 

do džungle. A že na takovém nebezpečném výletě 
může jeden přijít k dlouhému nosu, tedy k chobotu, uvidíte v pohádce, 
kterou uvedeme 19. října.

ZVĚDAVÉ SLŮNĚ ANEB 
JAK SLONI K CHOBOTU PŘIŠLI

Šest týdnů tance, šest týdnů porozumění  
a hledání společné řeči. Madam Lily Ha-
rrison si najímá Michaela Minettiho, aby ji 
naučil swing, tango, valčík, foxtrot, cha-chu 
a moderní tanec. Oba prochází těžkým ži-
votním obdobím, a i přesto, že spolu zdán-

livě nemají nic společného, nakonec najdou 
společnou řeč a vzájemně si pomohou. Ve hře, 

kterou uvedeme 24. října, hrají Chantal Poullain  
a Martin Kraus.

ŠEST TANEČNÍCH HODIN V ŠESTI TÝDNECH

Bláznivá komedie mnichovohradišťského divadelního souboru SLAD o tom, 
jak snadno spadnout do manželské krize a jak těžko z ní ven... Uvedeme 
12. listopadu, vstupenky lze rezervovat online nebo zakoupit v městském 
infocentru.

DS SLAD MNICHOVO HRADIŠTĚ: S TVOJÍ DCEROU NE

Dne 14. listopadu vás pozveme na jedineč-
nou talk show s jedním z nejlepších českých 
herců, Ondřejem Vetchým. Moderátorem 
večera bude PhDr. Jiří Vaniček, který pro-
vede diváky zábavným a inspirativním 
rozhovorem s oblíbeným hercem. Na závěr 

večera dostanou diváci prostor na své dota-
zy. Vstupenky k rezervaci online nebo v prodeji  

v městském infocentru.

VEČER S ONDŘEJEM VETCHÝM

Den informačních center 
letos s ochutnávkou vín
Naše infocentrum se i v letošním 
roce připojuje k Týdnu turistických 
informačních center, který tradičně 
na konci října pořádá Asociace turi-
stických informačních center (ATIC) 
v rámci světového dne pro rozvoj 
informací. 

Letos bychom vás rádi pozvali 
na ochutnávku vín ze sklepů vinař-
ství Jacina z nedaleké Jiviny. Vína 
budete mít možnost po celý den ne-
jen zdarma ochutnat, ale i zakoupit. 
Dále nebude chybět tradiční interak-

tivní kvíz, který prověří vaše znalosti 
v záludných otázkách z turistických 
zajímavostí a kuriozit ČR. Těšit se 
můžete i na drobný dárek od ATIC, 
tentokrát v podobě müsli tyčinky,  
a pro všechny návštěvníky budeme 
mít zdarma drobné občerstvení, 
kávu, čaj, íčkovici a zákusky. Těšíme 
se na vaši návštěvu ve středu 30. 
října 2024 na Den TIC v Mnichově 
Hradišti!

Tomáš Hejdrych,
MIC Mnichovo Hradiště

Vážení a milí, do poslední chvíle 
jsme doufali, že se věci vyvinou 
jinak, ale kvůli nepřízni počasí, ze-
jména předpovědi slibující silný vítr, 
byla letošní Sousedská slavnost 
zrušena. Jubilejní 10. ročník se tak 
uskuteční až 13. září 2025.

Rádi bychom touto cestou podě-
kovali za pochopení všem, kteří si na 
letošní Sousedskou připravili vystou-
pení, těm, kteří vás chtěli zabavit  
a pobavit ve svých stáncích, všem 
prodejcům, kteří už měli nachystané 
zboží, i všem sponzorům. Těm patří 
dvojnásobné poděkování, protože 
takřka všichni se rozhodli finanční 
dary, kterými hodlali tradiční spo-
lečenskou událost na rozhraní léta  
a podzimu podpořit, věnovat na 
podporu Festivalu Maják, jenž 11. 
října večer rozsvítí zahradu zám-
ku Mnichovo Hradiště, případně 
na podporu Vánočního jarmarku. 
Konkrétně míří díky do následu-
jících firem: ITBUSINESS, Mlý-

ny Perner, Klášterský hostinec  
U Karlových Varů, GLP, JaP Jaci-
na, Comfeel, AgroVation, Compag  
a EZS.cz. Díky moc, jsme nadšení, 
že do toho jdete s námi.

Zvláštní poděkování bych rád 
vyslovil Martině Bachové, jejíž kres-
by měly být součástí festivalové 
mapy navigující návštěvníky letošní 
Sousedské. Těšíme se, že ilustrace 
využijeme nejpozději v příštím roce.  

Letos se Sousedská, kterou 
dosud nezastavil ani covid, neode-
hrála. Na druhou stranu můžeme být 
vděční, že jsme přišli jen o oblíbenou 
společenskou akci a zůstali ušetřeni 
škod způsobených povodněmi. Příš-
tí rok se Sousedská v plné síle vrátí 
a my se těšíme, že vás můžeme už 
nyní pozvat na konkrétní termín – 
10. ročník Sousedské slavnosti se 
odehraje v sobotu 13. září 2025!

Dominik Malý,
KLUB Mn. Hradiště s.r.o.

POŘÍDÍTE V PŘEDPRODEJI:

Sice teprve začal podzim, období 
adventu však není tak daleko, jak 
by se mohlo zdát. Proto už pomalu 
startují přípravy na adventní hru, 
která měla loni v Mnichově Hradišti 
premiéru. I letos se od 1. do 24. pro-
since budou různě po městě rozsvě-
cet vybraná okna a zájemci je budou 
hledat na základě krátké nápovědy. 

Chcete se stát součástí pro-
jektu a zařadit se mezi jedno z 24 
rozsvícených oken? Napište na ad-
ventnihradiste@gmail.com, uveďte 
své jméno a adresu a my se vám 
ozveme zpět s dalšími informacemi. 

Za tým nadšenců děkuje a těší 
se 

Kristýna Motlová

Adventní hra oživí město  
i letos. Zapojíte se?

Kurovodickou Strunu bude 
hostit Domov Pod Skalami
S radostí vám oznamujeme, že jsme 
se, tentokrát společně s vedením 
Domova Pod Skalami Kurovodice, 
rozhodli uspořádat další festiválek. 
Chtěli bychom navázat a znovu oži-
vit tradici Olšinské Struny a rozšířit 
její poselství o další směr. 

Rádi vás přivítáme 12. října na 
nultém ročníku Kurovodické Struny 
pod širým nebem, kde si s námi mů-
žete přijít zazpívat anebo třeba jen 
poslechnout bluegrassové, folkové  

a country písničky, zkrátka všechny, 
které se líbí nám a o které se s vámi 
chceme podělit. Doufáme, že vás  
v tento podzimní čas zahřejí nejen 
na duši.

Srdečně vás zveme na netradič-
ní festiválek, a věříme, že se z něj 
stane tradiční. Za DPS Kurovodice, 
kapely Tady & Teď, Kmen a Terno se 
na vás už teď těšíme.

Vašek Cihlář

Kniha o LIAZu je výsledkem 
čtyřicetileté práce a bádání

INZERCE

Filmová nabídka pro děti 
na podzimní prázdniny
Studio Disney uvolnilo pro exkluziv-
ní jednorázové projekce v kinech 
pět starších animovaných pohádek  
s dívčími hrdinkami. Akce má název 
Disney festival – Princezny a bude 
probíhat od soboty 26. října do stře-
dy 30. října 2024. Filmy lze promítat 
pouze v tyto určené dny a v daném 
pořadí za jednotnou příjemnou cenu 
100 Kč za diváka.

Loni ve stejné době proběhl fes-
tival Disney 100 ke 100. výročí zalo-
žení studia (hrály se snímky Ledové 
království, 101 dalmatinů, Lví král  
a Na vlásku a přišlo celkem 160 di-
váků), a tak se letos rádi připojíme  
k této výjimečné akci.

Zveme vás v těchto termínech 
na následující filmy: Aladin (1992, 
sobota 26. října od 17:30 hodin, 
Kráska a zvíře (1991, neděle 27. 
října od 15 hodin), Rebelka (2012, 
pondělí 28. října od 17:30 hodin), 
Malá mořská víla (1989, úterý 29. 
října od 17:30 hodin) a Raya a drak 
(2021, středa 30. října od 17:30 ho-
din).

Těšíme se na malé i velké divá-
ky, kteří třeba přijdou zavzpomínat 
na své dětství!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

V září spatřila světlo světa dlouho 
očekávaný publikace z pera Vratisla-
va Švermy věnovaná historii LIAZu. 
Titul nese název LIAZ Mnichovo 
Hradiště: Od vzniku do zániku výro-
by a jeho prodej odstartuje slavnost-
ní křest 15. října v městském kině.

Vratislav Šverma byl zaměstan-
cem LIAZu od roku 1966 po tři de-
setiletí. Během let poznal celou řadu 
ředitelů, vedoucích pracovníků i řa-
dových zaměstnanců a LIAZ a jeho 
rodinný charakter, který podnik v 60. 
a 70. letech měl, mu učaroval. Tím 
spíš se Šverma, jako člověk se vzta-
hem k historii, jen obtížně smiřoval 
s tím, jak málo dokumentů z historie 
podniku je archivováno. „Vždycky, 
když nějaký vedoucí odcházel, při-
stavil se kontejner a tam se vše ne-
potřebné bez milosti spálilo,“ vzpo-
míná Šverma. A tak, když v roce 
1980 po svém předchůdci přebíral 
místo šéfa výstavby, byl překvapen, 
že po něm v trezoru zůstaly mimo 
jiné materiály, na základě kterých 
vznikla malá publikace k 15. výročí 
založení mnichovohradišťského zá-
vodu. Tím všechno začalo.

Šverma začal schraňovat do-
stupné fotografie, písemnosti, do-
kumenty. Pro případ, že by se v 
budoucnu někdo chtěl historii zná-
mého výrobce nákladních automo-
bilů zabývat. Během let toho bylo 
několik krabic. „Při bádání o svých 
předcích v městském muzeu jsem 
pak náhodou vyslechl rozhovor zá-
jemce, který se vedoucí muzea ptal 
na dostupné materiály o LIAZu. Mu-
zeum tehdy nemělo téměř nic. Vše, 
co jsem měl k dispozici, jsem tedy 
muzeu nabídl a sám začal ten mate-
riál zpracovávat,“ popisuje Šverma.

V letech 2012-2022 se věnoval 
jednotlivým pracovištím, soupisu 
událostí nebo personálnímu obsa-
zení konkrétních úseků. Výstupy 
z této práce průběžně publikoval, 
nejčastěji v mnichovohradišťském 
Echu. Díky tomu se na něj obraceli 
další bývalí zaměstnanci LIAZu, při-
spívali svými materiály a dělili se o 

vzpomínky. Množství materiálu dále 
rostlo. Cílem Švermy byly primárně 
uchovat tyto materiály pro budoucí 
generace, v roce 2022, s blížící se 
velkou připomínkou 70 let LIAZu v 
Mnichově Hradišti, se na něj však 
obrátili členové spolu Muzeum LIAZ 
s výzvou, aby tyto materiály sám vy-
dal knižně. Začala mravenčí práce 
na obsáhlé publikaci.

„V knize je nakonec vše, co se 
mi podařilo získat,“ konstatuje Šver-
ma. „Od nejstarší historie Haškova 
po srazy a loňskou připomínku LIA-
ZU, kterou jsem nemohl pominout. 
Akorát technická data jsem nechal 
stranou, abych neopakoval to, co už 
jednou zpracovali Václavíkové (Ing. 
Karel Václavík a Karel Václavík ml. 
v trojici knih Škoda a LIAZ, pozn. 
red.),“ dodává autor.

Součástí křtu, jenž proběhne v 
úterý 15. října v 17 hodin, bude před-
stavení knihy, vzpomínání na LIAZ a 
také promítání filmu, který se bude 
věnovat tematice LIAZu. Nová pub-
likace, která vychází v nákladu tisíc 
kusů, bude na místě ke koupi za 490 
Kč. Pořídíte ji rovněž v městském in-
focentru, ve Zlatnictví Honza Černý 
v Příkré ulici a objednat si ji můžete 
rovněž u Josefa Černého ze spolku 
Muzeum LIAZ na tel. čísle 604 551 
238.

Martin Weiss
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Zakončení léta na Kruhách ve velkém stylu
Letošní zakončení léta na Kruhách 
bylo tradičně zahájeno mysliveckým 
chodníčkem, na který navazovalo 
sportovní odpoledne v duchu „kru-
hovského mravenčení“, a to za hojné 
účasti dětí a dospělých. 

Na zmíněné téma si děti poma-
lovaly trička na motivy Ferdy Mra-
vence a jeho kamarádů, zasoutěžily 
si v pohybových a vědomostních 
soutěžích, ve kterých byly za své vý-
sledky bohatě odměněny. V průběhu 
dne si prolezly slaměné balíky, za-
skákaly na nafukovacím hradě, vy-
zkoušely si sportovní hry od Decath-
lonu nebo se nechaly od valacha 
Sama povozit na bryčce. Nechyběla 
ukázka hasičské techniky, aut státní 
i městské policie a příjezd kamionu 
značky Liaz. 

Den plný zážitků jsme zakončili 
dětskou diskotékou, při které děti vy-

držely tancovat až do pozdního od-
poledne. Po celý den se o dobroty a 
zábavu starali členové Sportovního 

klubu Kruhy, za hudebního doprovo-
du M. D. SOUD. Věříme, že se všem 
na Kruhách líbilo, a budeme se těšit 

opět na příští rok.
Za SK Kruhy

Eliška Vaníčková

 705 127 220   776 844 277                    

savka2022@seznam.cz 

Stavební a
výkopové práce         

Bazény, ploty, základy,
rekonstrukce, pergoly...

INZERCE

Kafé Ořech bude hostit 
dvojkoncert i křest pamětí
Sympatická kavárna s krásným sál-
kem je přímo stvořená pro muzicíro-
vání jakéhokoliv druhu a stylu. Kva-
lifikovaný a nanejvýš milý personál 
je otevřený kultuře, a tak se v Kafé 
Ořech kromě vynikající kávy dočkáte 
i milých kulturních překvapení. Ten-
tokrát se „do služby“ hlásí kapely  
a hned dvě. Obě určitým způsobem 
svázány s Mnichovým Hradištěm.

Obvykle se značný počet ro-
dáků v určitém věku rozeběhne do 
světa, ať už za nevěstou, ženichem, 
prací, koníčkem apod. Nejinak tomu 
bylo a je i v případě kapelníka obou 
orchestrů. Není tak obvyklé sly-
šet na koncertě hned kapely dvě.  
V tomto případě to ovšem má svou 
genezi. Nejprve vznikla kapela 
první s názvem Jazz h Factor, kde 
hrál kapelník na bicí nástroje, které 
se učil na tzv. Lidové konzervatoři 
(nyní Konzervatoři Jaroslava Ježka) 
u Josefa Vejvody, vyhledávaného 
špičkového bubeníka Točru a Jočru, 
syna to slavného Jaromíra Vejvody, 
autora světoznámé polky Škoda 
lásky, či německy Rosamunde, či 
anglicky Beer Barrel Polka, či Roll 
out the Barrel, o které prohlásil teh-
dejší generál a pozdější prezident 
USA Dwight. D. Eisenhower, že 

vyhrála  2. světovou válku. Protože 
ale František  pilně navštěvoval hu-
dební školu v Mnichově Hradišti od 
sedmi let na klavír, chtělo se mu hrát 
kromě bicích v kapele také na klavír. 
Najednou by to bohužel nešlo, a tak 
si založil kapelu druhou s názvem 
Swing Society, ve které hraje právě 
na klavír. Ve svém kmenovém klubu 
v Jablonci nad Nisou obě kapely 
pravidleně  vystupují už celou řadu 
let spolu, takže proč ne taky v ka-
várně Ořech. Třešničkou na dortu je 
pak ještě oficiální křest nové knihy 
kapelníka s názvem Hudební zrak: 
Fredyho jazzové mimoáry, kterou 
zde pokřtíme. Knížka voní Mnicho-
vým Hradištěm od první kapitoly až 
do poslední. 

To hlavní jste ale u všeho vy, po-
sluchači a diváci. Zveme Vás proto 
srdečně v pátek 18. října od 18 ho-
din do kavárny Ořech na dvojkoncert 
kapel mnichovohradišťského rodáka 
a současně učitele zdejší ZUŠ Fran-
tiška Kozderky. Nebudete litovat. 
Hudební nářez nejen slibujeme, ale 
také uskutečníme. Těší se na vás 
nejen naše skvělé zpěvačky, ale  
i páni muzikanti.

František Kozderka

Znáte v našem okolí někoho se zdra-
votním postižením, kdo se navzdory 
svému handicapu výrazně angažuje 
v umění, sportu či jiných aktivitách, 
případně pomáhá druhým? Až do 
31. prosince ho můžete nominovat 
na Cenu Jiřího Flekny, kterou pořá-
dá Spokojený domov. 

Veškeré podrobnosti naleznete 
na webových stránkách www.cena-
jirihoflekny.cz či na telefonním čísle 
724 700 656. (pn)

Každý rok nakoupíme do knihovny 
pro naše čtenáře víc než tisíc no-
vých titulů, zhruba stejné množství 
knih pak každoročně vyřazujeme. 
Jedná se o beletrii i naučnou litera-
turu, knížky starší a opotřebované, 
ale možná právě vy mezi nimi najde-
te poklad, který ve vaší knihovničce 
chybí. Tak neváhejte a přijďte, knihy 
jsou od října ke koupi ve vstupní 
chodbě knihovny vždy v běžné ote-
vírací době. Cena 5 Kč za kus. (lk)

Nominujte aktivní lidi 
na Cenu Jiřího Flekny

Knihy vyřazené 
z knihovny na prodej

Prázdniny utekly jako voda. Během 
léta vám Centrum pro rodinu Náruč 
v Mnichově Hradišti připravilo pestrý 
program. Deště jsme si během le-
tošního parného počasí moc neužili,  
o to víc jsme se koupali a jinak sko-
tačili během teplých dnů i nocí. 

Velice rádi se s vámi scházíme 
na pláži Na Kamínkách u Jizery, kde 
jsme na konci června v hojném po-
čtu ukončili školní rok a otevřeli po-
myslné dveře léta. Vzájemně jsme 
ochutnávali piknikové dobroty, které 
připravili lektorky i kurzisté, hodnotili 
uplynulý semestr a loučili se s dět-
mi, které nastupují do mateřských 
školek. Aby se jim i nám nestýskalo, 
rozhodli jsme se rozšířit podzimní 
semestr o odpolední program pro 
starší děti. Nově mohou děti ve věku 
3-6 let navštěvovat hýbánky nebo 
pokračovat v šikovných ručičkách  
a tanečcích. 

Nyní ale zpět k letnímu dění. 
Setkali jsme se dohromady na 21 
lekcích. Proběhla mimicvičení, ta-
nečky různých druhů, zpívánky  
a také lekce s montessori prvky pro 
starší děti. Obří dráha v sokolovně 
nezklamala a přilákala mnoho obrat-
ných „opiček“. V doprovodu rodičů 
si děti vyzkoušely bohaté vybavení 
sokolovny, za což děkujeme i Sokolu 
Mnichovo Hradiště.

Příjemnou atmosféru na pláži 
Na Kamínkách jsme zpestřili sa-
moobslužnou zvířátkovou stezkou 
plnou úkolů a poznávání zvířátek.  
V druhé polovině prázdnin jsme spo-

Nový semestr v Centru 
Náruč běží na plné obrátky

jili síly s Centrem pro rodinu Náruč  
v Turnově a přemístili jsme se na 
zábavnou plavbu do táborové osady 
Pleskoty. Společně jsme si užili na 
šestidenním pobytu ostrov Plyšáků, 
Špagetový ostrov nebo zahánění 
pirátů.

Při rozloučení s létem jsme  
s rodiči i dětmi zamávali prázdninám 
a poslali jsme po Jizeře květinové 
lodičky z kůry. 

Podzimní semestr odstartoval  
v pondělí 9. září, týden poté, co jsme 
se mohli potkat na kroužkobraní, kde 
si děti vyráběly pestrobarevné rybič-
ky.

V současné době už jsou ško-
láci i školkáčci zaběhnutí ve svých 
třídách a podzimní program Náruče 
určený zejména pro rodiny s mladší-
mi dětmi  je v plném proudu. Některé 
kurzy jsou beznadějně naplněné, 
navíc s řadou náhradníků. Volná 
místa nabízí kurz s montessori prv-
ky, mimicvičení pro miminka od čtyř 
měsíců, tanečky a minibalet, odpole-
dní hýbánky a šikovné ručičky.

I v tomto semestru zajišťujeme 
besedy a workshopy. V září jsme 
probrali s psycholožkou Mgr. Gab-
rielou Lukovou Sittovou nástup do 
školky z pohledu dětí i rodičů. Fy-
zioterapeutka Mgr. Eliška Špetlíková 
pomocí podometru diagnostikovala 
plochonoží. Zástupci prodejny Bosé 
Jizerky nám přivezli na ukázku  
a k prodeji sortiment dětských bot 
vhodných ke zdravému obouvání.     
...10

Do kin právě vstupují dvě české ko-
medie od režisérů, Jana Hřebejka  
a Rudolfa Havlíka. Prvně jmenova-
ný přichází s filmem Výjimečný stav  
s charismatickým Ondřejem Vet-
chým v hlavní roli. Ten se jako 
rozhlasový reportér působící v za-
hraničí tajně vrací do Prahy vyřešit 
soukromé záležitosti a pak složitě 
simuluje reportáže z arabské země, 
kde propukla revoluce. Rudolf Havlík 
natočil např. Po čem muži touží, Pre-
zidentku, Bábovky či Ostrov a jeho 
poslední novinkou je dobrodružná 
komedie Poklad. V hlavních rolích 
uvidíme Jiřího Langmajera a Ve-
roniku Kubařovou jako jeho dceru. 
Setkají se na indonéském Bali, kde 
hledají nejen cestu k sobě, ale také 
bájný potopený poklad. České dra-
ma Rok vdovy je také novinkou a je 
o ženě, která ve 40 letech tragicky 
ovdověla a na všechny ekonomické  
i výchovné starosti zůstala sama.

Příznivci Jokera se mohou těšit 
na jeho nová dobrodružství ve filmu 
Joker: Folie à Deux (v překladu Ší-
lenství dvou), kde jako Joker vystu-
puje Joaquin Phoenix a jeho přítel-
kyni hraje Lady Gaga. Stejně jako 
Joker má své fanoušky také Venom. 
Můžete přijít na pokračování s ná-
zvem Venom: Poslední tanec. His-
torické drama Caligula z roku 1979 
dodnes šokuje otevřeně zobrazo-
vanou brutalitou. Film byl sestřihán 
z režisérské verze a dosud nezve-
řejněných záběrů do delší stopáže, 
má přes tři hodiny. Jedná se tedy  

Kino zve na české komedie 
i novou verzi Caliguly

o upravený snímek v nové režii, film 
o absolutní moci, která v šíleném 
mozku vede k absolutní zvůli. Další 
dramatický životopisný snímek má 
název Lee: Fotografka v první linii  
a je o modelce, která se za 2. světo-
vé války stala proslulou válečnou fo-
toreportérkou. V hlavní roli exceluje 
Kate Winslet. Drama Francise Forda 
Coppoly Megalopolis mělo premi-
éru na letošním MFF v Cannes. Je 
to sci-fi ze života budoucí Ameriky, 
kde je New York stylizován do podo-
by antického Říma a společnost má 
stejné problémy jako ta římská před 
tisíci lety. Milovníky heavy metalu 
zveme na záznam koncertu švéd-
ské skupiny Sabaton z roku 2023  
z Amsterdamu plný vizuálních efek-
tů, pyrotechnické show a hlavně iko-
nické elektrizující hudby!

V úterý 15. října od 17 hodin 
můžete přijít na akci organizovanou 
městským muzeem. Je to křest kni-
hy Vratislava Švermy s názvem LIAZ 
Mnichovo Hradiště – od vzniku do 
zániku výroby. Křest bude doplněn 
promítáním filmu s tematikou LIAZu 
a prodejem knihy (za 490 Kč).

Pro děti máme připravené nové 
animované filmy – Medvídek panda 
v Africe, Rozzum v divočině a Trans-
formers Jedna, a také jeden hraný 
– Bambi: Příběh ze života lesů. Ve 
středu dopoledne uvedeme české 
snímky Mord a Tady Havel, slyšíte 
mě?

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

V prostorách klubu Rock Posilovna 
Mnichovo Hradiště najde v nedě-
li 13. října opět zázemí podzimní  
a zimní bazar. Organizátoři zvou 
zájemce, aby dorazili prodávat nebo 
nakupovat za nízké ceny. V nabídce 
bude oblečení, hračky, sportovní 
potřeby a další artikly. Akce se bude 

odehrávat mezi 9. a 12. hodinou.
Zájemci, kteří mají zájem nabídnout 
své zboží, se registrují na faceboo-
kové stránce Bazar Mnichovo Hradi-
ště, e-mailu bazarmh@seznam.cz či 
telefonu 737 914 015. Bez předcho-
zí registrace nebude možné zboží 
nabídnout. (wes)

Podzimní a zimní bazar
se vrací do Posilovny



6 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ ŘÍJEN 20246 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ6 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ6 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ

Školka opět plná smíchu
Ačkoliv počasí nesvléklo do poslední 
chvíle svůj letní kabátek, znamenal 
začátek září návrat běžného provo-
zu do všech škol i školek, tu naši 
nevyjímaje. Hnedle 2. září tudíž 
ožila dětskými hlásky a v krásně 
připravených třídách jsme přivítali 
kromě stávajících školkováčků, kteří 
si užili prázdninové dny, také naše 
nové kamarády. Přestože se někte-
rým z nich na tváři objevila i nějaká 
ta zatoulaná slzička, všechny dětič-
ky svou adaptaci zvládly naprosto 
skvěle, po smutku nebylo zakrátko 
již ani památky a úsměv začal zdobit 
každý obličej. Navazovala se nová 
i staronová přátelství, sdělovaly se 
čerstvě prožité zážitky i plány do 
budoucna. Našim nejstarším, před-
školákům z Berušky a Hruštičky, za-

čal hned během prvního zářijového 
týdne plavecký výcvik v Jičíně a už 
teď se moc těší, až dostanou zakrát-
ko své první vysvědčení. A vůbec 
nevadí, že bude pro tentokrát tak 
trochu mokré.

V naší školce se po celý školní 
rok chceme s dětmi společně učit 
novým věcem, tvořit, kreslit, zpívat, 
hodně se radovat a smát, vzájemně 
si pomáhat, umět se omluvit, když 
se trošku pozlobíme. Zkrátka si ten 
nový školní rok plánujeme dohroma-
dy pořádně užít. Už teď se moc tě-
šíme na to, co prímového nám další 
dny přinesou…

Milena Pospíšilová,
MŠ Mírová

Letošní výzva Pěšky do školy je za námi.
Školáci, budete chodit po svých i nadále?
V týdnu od 16. do 20. září proběhla 
na mnichovohradišťských školách 
již podruhé výzva Pěšky do školy. 
Do výzvy se zapojily všechny míst-
ní mateřské a základní školy i žáci 
primy až kvarty osmiletého gymná-
zia. Připojili jsme se tak k téměř 500 
školám v celé ČR. Celkem se v Mni-
chově Hradiště a Veselé zapojilo 72 
tříd. Na první pohled bylo zřejmé, že 
výzvu opět většina dětí a rodičů vza-
la vážně a před školami bylo aspoň 
o trochu bezpečněji.

Jak si jednotlivé třídy a školy 
vedly, se dozvíme až po vyhodno-
cení celorepublikové výzvy. Během 
října budeme také znát výsledky mo-

nitoringu dopravy, který proběhl před 
školami týden před výzvou, během 
ní a bude se opakovat i po skončení 
výzvy. S podrobnými výsledky vás 
seznámíme v příštím vydání Kame-
lotu. 

Je pro nás důležité, aby se ces-
ty do školy bez aut nesmrskly na pár 
dní v roce. Budeme rádi, když budou 
žáci a rodiče pokračovat v pěších 
cestách i nadále. Dejte nám prosím 
vědět, jestli pokračujete ve výzvě.
Můžete si nadále zapisovat docház-
ku, uspořádat společné cesty do 
školy se spolužáky nebo chození po 
městě jinak zpropagovat. Obracej-
te se na vaše školní koordinátorky, 

nebo kontaktujte organizátora výzvy 
za město, Ondřeje Šindeláře, na  
e-mailu ondrej.sindelar@mnhradis-
te.cz nebo telefonu 720 070 039. 
Zvládnete výzvu udržet i během říj-
na, nebo třeba až do Vánoc? Nejvy-
trvalejší třídy odměníme.

Za město se snažíme zajistit, 
abyste byli při svém bezmotoro-
vém pohybu po městě v bezpečí.
Od začátku září se během ranní  
a odpolední špičky v ulicích opět 
objevili tzv. „přechodáři“ a během 
výzvy byly jejich počty ještě zesíleny 
ze strany strážníků městské a státní 
policie. Před školami přibyly stojany 
na kola či koloběžky a došlo i k jejich 

zabezpečení. Na základě podnětu 
místních občanů jezdí nově přímá 
ranní autobusová linka od zámku do 
Mladé Boleslavi. Prověřujeme mož-
nost autobusové zastávky přímo  
v lokalitě Za zámkem. Sbíráme další 
podněty, které zvýší bezpečnost na 
cestách do škol a umožní tak omezit 
cesty osobními auty. 

Druhý ročník výzvy Pěšky do 
školy v Mnichově Hradišti finanč-
ně podpořil Nadační fond ŠKODA 
AUTO.

Ondřej Šindelář,
projektový pracovník MěÚ

Z Hubálova do Ameriky
a domů s medailemi!
Náš hubálovský tým RC modelářů 
ve složení Zdeněk Kriml (TOP me-
chanik), Petr Nezbeda (TOP řidič), 
Daniel Fridrich (druhý řidič) a Josef 
Hajský (druhý mechanik) obsadil  
v červnu 2024 v Ostravě první místo 
na národním finále soutěže H2GP 
(Horizon Hydrogen Grand Prix) v ka-
tegorii hybrid. Už to byl velký úspěch 
a splněný sen. Postup na světové 
finále si zajistí týmy z prvního a dru-
hého místa. Radost byla o to větší, 
že druzí byli naši kamarádi z HC 
Verva Racing Team Litvínov. 

Postup na světové finále v USA 
přinesl i starosti. Usilovně jsme hle-
dali sponzory, kteří by nám pomohli 
zajistit nákup letenek, ubytování 
a náhradních dílů a příslušenství. 
Odhadovaná částka na nejnutnější 
výdaje se zastavila na sumě 250 
tisíc Kč. Ještě v půlce června jsme 
si pohrávali s myšlenkou, že bude-
me muset účast na závodu v Ana-
heimu odříct z důvodu nedostatku 
peněz. Naštěstí se tak nestalo, díky 
sponzorům se podařilo vše potřebné 
zajistit.

Příprava závodního auta probí-
hala ve dvou posledních srpnových 
týdnech. Kluci z týmu si ukrojili část 
prázdnin a dojížděli do školy, aby se 
na závod co nejlépe připravili. První 
zářijový týden byl hodně hektický, 
kluci si nemohli vzít za „velkou louži“ 
vše, na co jsou při cestách po repub-
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lice zvyklí. Nakonec jsme měli zaba-
leno a mohli jsme vyrazit.

Samotná cesta probíhala bez 
problémů. Let z Prahy do Londýna 
měl kvůli počasí hodinové zpoždění, 
ale nakonec jsme přestup v Lon-
dýně stihli. Ne tak ale Petrův kufr  
s náhradními díly, ten nás dohnal  
v Americe až v úterý ráno.

Ačkoliv jsme měli v Ananeimu 
nabitý program, v úterý jsme si našli 
čas na celodenní výlet do filmových 
studií v Hollywoodu. Pro tým to byl 
nádherný zážitek.

Již před cestou do Anahei-
mu jsme probírali naše šance na 
úspěch, podle seznamu přihláše-
ných týmů nám bylo jasné, že nás 
čeká silná konkurence. Přáním bylo 
umístit se v první půlce. Po šesti ho-
dinách závodu jsme nemohli uvěřit, 
že se nám podařilo dojet na třetím 
místě. Teprve ve čtvrtek při slavnost-
ním předávání cen nám došlo, že se 
to opravdu stalo a radost z umístění 
jsme si naplno užili.

„Děkujeme za skvělou repre-
zentaci školy mezi 17 nejlepšími 
týmy světa a gratulujeme k úspě-
chu!“ dodává jménem školy Radka 
Pitrmocová, zástupkyně ředitele pro 
teoretickou výuku.

Jan Janíček, učitel OV a vedoucí 
kroužku RC modelů, 

SOU Hubálov
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Kohoutek pořádal již pátý ročník příměstských táborů
„Jak to dělá? Jak to dělá?“ šeptaly 
děti při představení Aleše Březiny, 
alias Magic Alexe, kterého můžete 
znát například z finále soutěže Čes-
ko Slovensko má talent. Magic Alex 
navštívil naše tábory na Vostrově 
již poněkolikáté a tentokrát přijel  
s představením svých nejlepších 
triků. Kouzelník měl celou akci 
dokonale propracovanou, přijel  
s předstihem, báječně spolupra-
coval s publikem a některá kouzla 
jsme se dokonce i naučili. Kouzlil pro 
malé i velké. Na táboře totiž máme 
děti od 7 do 14 let. Bavili se všichni!  
V neposlední řadě také mou asis-
tencí při nebezpečném kouzle s hře-
bíky. A jak to dělá? To se asi nikdy 
nedozvíme, to je kouzlo kouzla.

Kouzelník byl sice třešničkou na 
dortu našich táborů, ale nechyběl 
ani sportovní program, krav maga, 
judo, hobby horsing, hry s olympij-

skou tematikou, paddleboardy, klido-
vé vyrábění a nově také angličtina. 
Nesmím zapomenout na návštěvu 
Městské policie Mnichovo Hradiště 
s novým vozem, děkujeme za milé 
zpestření našeho programu.

Na každém našem táboře se 
o děti staraly plně kvalifikované pe-
čující osoby, kterým ze srdce děkuji 
za bezproblémový průběh a super 
náplň. Téměř plná kapacita táborů 
připravovaných na příští rok mluví 
sama za sebe. Pevně doufáme, že 
se domluvíme na spolupráci s míst-
ním fotbalovým klubem a uděláme 
radost po mnohých tanečních letech 
zejména chlapcům.

Naše tábory jsou spolufinanco-
vány z projektu Podpora komunity 
na území OPS pro Český ráj.

Za realizační tým
Jana Šťastná

Co je nového na Gymnáziu Mnichovo Hradiště
V mnichovohradišťských školních 
budovách o letošních prázdninách 
rozhodně ticho a klid nepanovaly. 
Asi málokomu z místních unikla 
probíhající přístavba v Sokolovské,  
v základní škole ve Studentské 
vznikly na místě starých tříd zbrusu 
nové odborné učebny a pozadu ne-
zůstaly ani prostory gymnázia.

Zásadní změnu zaznamená 
návštěvník hned u vstupu do ško-
ly – vchod do budovy se otevřel  
a prosvětlil, nová plocha zámkové 
dlažby vpravo ještě čeká na do-
plnění zelení a lavičkami a bude 
pak jistě studenty školy využívána  
k příjemnému posezení třeba v době 
delších přestávek. Velkou proměnou 
prošly učebny výtvarné výchovy, 

dějepisu a matematiky – nejnároč-
nější byla nepochybně kompletní 
výměna elektroinstalace, naopak asi 
na první pohled nejpatrnější výsle-
dek přinesla renovace parketových 
podlah. Ke zkvalitnění prostoru při-
spěly i nové obklady, nová umyvadla  
a baterie a v některých učebnách  
i zazdění nadbytečných či instalace 
nových akusticky izolujících dveří.
Do zrenovovaných tříd samozřejmě 
patří i nový nábytek, ať už skříně  
a police na uložení pomůcek či stol-
ky a židle pro studenty. Do výklenku 
po původní vestavěné skříni v učeb-
ně výtvarné výchovy byla instalová-
na i kuchyňská linka s dvěma dřezy 
na umývání štětců i rukou. V každé  
z učeben je patrné to, jaký předmět 

je tu vesměs vyučován – na polič-
kách v matematické třídě stojí staré 
drátěné modely geometrických tva-
rů, celá jedna stěna v dějepisu patří 
didaktické pomůcce v podobě časo-
vé osy, výtvarnou výchovu rozjasňují 
pestré výkresy i další umělecká díla 
studentů.

Celkem  sedm učeben bylo 
vybaveno novou didaktickou tech-
nikou – nejčastěji interaktivními ta-
bulemi a dataprojektory, někde ale 
i křídovými tabulemi či posuvným 
promítacím plátnem – v závislosti na 
tom, jaký předmět se v dané učebně 
vyučuje. Velmi důležitým, byť pro pří-
chozí na první pohled neviditelným 
vylepšením je zřízení serverovny, 
kde je v klimaticky odpovídajících 

podmínkách uložen centrální sever 
zajišťující rozvod internetu ve všech 
prostorách gymnázia.

Na tom, co všechno se letos  
u nás na gymnáziu podařilo vylepšit, 
mají rovnou měrou zásluhu měs-
to Mnichovo Hradiště, které coby 
majitel budovy zafinancovalo i rea-
lizovalo úpravy interiérů, a Krajský 
úřad Středočeského kraje, jenž jako 
zřizovatel gymnázia dodal finanční 
prostředky na nákup vybavení. Obě-
ma subjektům bych chtěla jménem 
studentů i zaměstnanců mnichovo-
hradišťského gymnázia velmi podě-
kovat.

Lenka Sosnovcová, ředitelka, 
Gymnázium Mnichovo Hradiště

Hola, hola, školka volá
V mateřské škole je září měsícem 
plných velkých změn. Děti jdou po-
prvé do školky a čeká je nová životní 
etapa. Září je takovým velkým kro-
kem nejen pro samotné děti, ale i pro 
jejich rodiče.

Ve školce se děti dočkají spous-
ty nových vjemů, zažijí spoustu no-
vých událostí poznají řadu nových 
lidí. Děti získávají nové kamarády, 
starší děti se stávají opatrovní-
ky a poradci těch mladších, které 
učí novým hrám a dovednostem.  
V Mateřské škole Jaselská nás čeká 
hudební představení s názvem „Mu-
zikantský rok“, které koresponduje  
s naším školním mottem: „Písnička 

je náš kamarád.“
Jsme rádi, že i v letošním roce 

můžeme podpořit projekt „Pěšky do 
školy“, který nás v loňském roce vel-
mi bavil a přinesl nám všem spoustu 
nových událostí.

V měsíci září nás také čeká 
mnoho výletů, jedním z nich je i výlet 
do blízkého okolí, konkrétně do par-
ku na Sychrov, kde budeme s dětmi 
čerpat kouzla podzimu.

   
Denisa Ďurčeková,

Mateřská škola Jaselská
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CHODÍM PO MĚSTĚ
Minule jsem v Kamelotu psala, že budeme využívat každou chvilku sluníčka. 
No, samozřejmě, tam „nahoře“ se zachechtali a z klasického konce léta nám 
předvedli „dubnové počasí“ s 30 stupni horkých dnů a 10 stupni dnů stude-
ných. To abychom to v počasí neměli příliš jednotvárné.

A teď, co se týče náměstí. V plné kráse se vyloupla renovovaná budova 
Klubu. Je to malý zázrak. A co teprv, až bude dokončena úpravá záhonů před 
magnoliemi! Pomalu, ale jistě dostává naše náměstí nový, příjemný vzhled.

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ

Vyšla kniha o historii Malyry
Malý retrospektivní almanach. Tak je 
pomocí slovní hříčky nazvaná právě 
vyšlá brožura, která připomíná 25 let 
fungování Malyry od roku 1998 do 
roku 2023.

Nestátní zdravotnické zařízení 
Malyra založila v roce 1998 Kamila 
Sedláková z Veselé. Zpočátku po-
skytovala rehabilitační služby a ma-
sáže, krátce nato i domácí zdravotní 
péči. Za čtvrt století své existence se 
značně rozrostla. Domácí zdravot-

INZERCE

Festival Za barákem se povedl na jedničku. 
V Dobré Vodě vzniká nová hudební tradice
V sobotu 24. srpna se v Dobré Vodě 
konal 1. ročník folkového hudebního 
festivalu Za barákem. Celou akci 
jsem připravil na svém pozemku za 
pomoci přátel a sponzorů. Samot-
nému festivalu předcházela hroma-
da práce jak s přípravou vhodného 
prostředí, pódia, místa pro parkování  
a dalších nezbytností. V den akce 
bylo vše připravené a počasí objed-
nané. Lidé začali přicházet od 13 ho-
din a místa pod stany proti slunci se 
pomalu začala zaplňovat. Vystupují-
cí kapely, počínaje Hot Wing Triem, 
Simonou Klímovou, Jiřím Šmidtem, 
přes náš domovský Rezekvítek až 
po Alfasrnce, Boba a Bobky a festi-
val uzavírající Faux pase fonet, udr-
žely příjemnou rodinnou atmosféru 
a posluchače v pozornosti. Výběr 
kapel z celé ČR nebyl jednoduchý 
a jsem rád, že to vyšlo právě takto. 

Jídla a pití bylo dostatek, záze-
mí plně využité a prostor pro auta 
dostatečný, ještě s rezervou. Cel-
kem tu bylo přes 160 lidí, dětí a psů. 

Děti řádily na skákacím hradu, tram-
políně či pod dohledem i na jiných 
atrakcích, takže rodiče měli dostatek 
prostoru si užívat tvorbu interpretů. 

Po 23. hodině jsme sbalili apa-
raturu a zasedlo se ke společnému 
hraní. Někteří z účinkujících, ale  
i někteří z publika vybalili nástroje  
a společně se hrálo ještě do krásné 
vlahé noci. 

Jsem rád, že nejen výběrem 
kapel, zvukem, náladou i prostředím 
se podařilo vytvořit událost příjem-
nou všem věkovým kategoriím a dle 
reakcí od mnohých vydařenou. Je 
tedy rozhodnuto. Další ročník uspo-
řádám, a pokusím se tím založit no-
vou hudební tradici za Hradištěm, za 
Horkou… Za barákem. 

Děkuji zúčastněným za podpo-
ru, za pomoc a za důvěru! Fotky, vi-
dea a vše okolo festivalu najdete na 
facebooku Za barákem.

Honza Füši

Senioři zvou do Zruče, 
Šternberka a Sázavy
Už máte plány na Den vzniku samo-
statného československého státu? 
Pokud ne, vydejte se s námi na další 
skvělý výlet!

Naším prvním zastavením bude 
romantický zámek ve Zruči nad Sá-
zavou. Původně středověký hrad  
v 18. století vyhořel a po přestavbě 
získal dnešní podobu. Sídlo rodu 
pánů z Kolovrat se rozkládá upro-
střed malebného parku, ve kterém 
jsou k vidění i zbytky opevnění pů-
vodního hradu. Zdejší prohlídkový 
okruh nás nechá nahlédnout do 
mnoha zajímavých míst. Těšit se 
můžete na rodinnou kapli, maurskou 
knihovnu nebo výstup na zámeckou 
věž, kde si prohlédnete z ptačí per-
spektivy nejen zámecký areál, ale  
i celou starou zástavbu Zruče.

Český Šternberk, kam se pře-
suneme poté, patří k nejstarším 
hradům v Čechách. Zachovává si 
vnější gotickou podobu, ale interi-
éry byly raně barokní přestavbou 
přeměněny na zámecké. Co vše uvi-
díme? Okouzlí nás patnáct bohatě 
zařízených místností, kterým vévodí 
majestátní rytířský sál. Během celé 

prohlídky nás bude provázet unikát-
ní sbírka grafických listů, největší 
svého druhu ve střední Evropě, po-
cházející z období třicetileté války.

Poslední zastávkou putování 
bude Sázava. Neveliké město roz-
kládající se v údolí stejnojmenné 
řeky je proslulé nejen jako centrum 
vodácké turistiky. Významná je zde 
i tradice sklářství, jež je s městem 
spjato bezmála 200 let. Naším hlav-
ním cílem bude známý sázavský 
klášter. V téměř tisíc let starém sídle 
řádu benediktinů můžeme navštívit 
muzeum, barokní refektář nebo ka-
pitulní síň s gotickými freskami.

Výlet se uskuteční v pondělí 
28. října. Cena za dopravu je 550 
Kč za osobu. Odjezd z Hradiště je v 
6:10 hodin od zdravotního střediska,  
v 6:15 pak z Veselé. Na zájezd je 
nutné se předem přihlásit. Veškeré 
podrobnosti včetně katalogu výletů 
na celý rok 2024 najdete na webu 
www.seniorinejensobe.cz. Bližší in-
formace poskytne také Pavel Svobo-
da na telefonu 702 051 284.

Klára Marešová

ní péči dnes poskytuje v okresech 
Mladá Boleslav, Semily, Jablonec 
nad Nisou a na území ORP Turnov. 
Fyzioterapii a rehabilitaci provozuje 
v mnichovohradišťské sokolovně  
a v semčickém zdravotním středisku.  
A od roku 2016 provozuje také Dům 
Ludmila ve Veselé a v něm sociální 
služby – jednak pečovatelské byty  
s osobní asistencí, jednak odlehčo-
vací služby. Právě sociální služby 
jsou podporovány městem Mnichovo 

Hradiště, za což městu děkujeme.
V knize se dočtete, jak Malyra 

postupně rozšiřovala spektrum ak-
tivit, přečtete si příběhy některých 
zaměstnanců i pacientů, připomene-
te si stavbu Domu Ludmila, období 
covidu a mnoho dalšího. 

Publikaceje k zakoupení na pra-
covištích Malyry, tedy na rehabilitaci 
v sokolovně a v Domě Ludmila ve 
Veselé.

Tým Malyry

Ve středu 9. října pozve Dům Lud-
mila, jehož provozovatelem je spo-
lečnost Malyra, na den otevřených 
dveří, který se uskuteční v rámci 16. 
ročníku Týdne sociálních služeb. 
Od 9. hodiny máte možnost si dům 
prohlédnout a seznámit se se soci-
álními službami, které jsou tu posky-
továny. V 10 hodin je na programu 
loutková pohádka v podání Štěpána 
Tučka, v 15 hodin pak křest charita-
tivního kalendáře. (wes)

Den otevřených dveří 
v Domě Ludmila
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Úspěšná přípravě žáků Sokola na sezónu, 
medaile přivezli z Havlíčkova Brodu i Vídně
Příprava na novou sezonu začala 
volejbalovým žákům Sokola Mni-
chovo Hradiště letos ještě před 
soustředěním. Kluci se zúčastnili 
velmi kvalitně obsazeného turnaje  
v Havlíčkově Brodě a v tamní krás-
né nové hale zdolali ve skupině VK 
Polička a poté i Sokol Letovice. V ná-
sledném play off pak porazili Choceň 
B, v semifinále Teslu Brno a ve finále 
po boji zdolali i Slávii Hradec Králo-
vé. Všechny zápasy vyhrál náš tým 
2:0, a i když některé sety byly těsné, 
všechny koncovky se nám podařily. 
Sokol Mnichovo Hradiště se tak stal 
historicky prvním vítězem 1. ročníku 
Memoriálu Jindřicha Licka st.

Na turnaj navázalo soustředění 
v Kopidlně, kde kluci tvrdě pracovali 
a nabírali fyzičku v hale, posilovně 
i venku na písku a na kolech. Poté 
měli někteří volný víkend (někteří 
s juniory na přeboru ČOS a jiní na 
atletických závodech) a v sobotu 14. 
září jsme se s týmem žáků vypravili 
na mezinárodní turnaj do Vídně.

V sobotním programu jsme měli 
dva zápasy. V prvním jsme narazili 
na Roadrunners Wien, což byl sou-
peř s velmi dobrými fyzickými para-
metry a výškovou převahou. V první 

sadě jsme ho udolali přesnou hrou  
a dobrým tlakem na podání. Ov-
šem ve druhé sadě se karta otočila  
a soupeř nás po přesné přihrávce 
na síti jasně přehrál. V tie-breaku se 
ale dobré podání a přesnost na naši 
stranu vrátilo a tie-break jsme otočili 
z 9:12 na 15:12. V druhém sobotním 
utkání proti SV Wiener Neustadt 
jsme vyhráli v obou setech, i když se 
na plac dostali i mladší žáci z lavičky.

Nedělní program pro nás začí-
nal až kolem poledne, nejprve jsme 
pískali souboj našich soupeřů ve 
finálové skupině a poté nastoupili 
proti nepříjemnému a hádavému 
soupeři SV Bisamberg. První sada 
šla po lepší hře za námi celkem jas-
ně, ve druhém setu se soupeř držel 
skoro až do koncovky v těsném od-
stupu, ale závěr zápasu si naši borci 
zkušeně pohlídali. Poté jsme měli 

delší přestávku a na závěr ve finále 
nastoupili proti nejsilnějšímu rakous-
kému celku Hotvolleys Wien. 

V první sadě se nám nedařilo 
skoro nic, hlavně na podání a na 
síti jsme si hodně vymýšleli a děla-
li spoustu chyb, takže jsme soupeři 
hodně ulehčili. Naopak druhou sadu 
jsme začali podstatně lépe a při po-
dání Bendy šli do vedení 4:0 a až do 
stavu 20:18 jsme vedli. Pak soupeř 
dvěma bloky a dohrávkou otočil na 
20:21 a set zvládl v koncovce uhrát. 
Přesto kluci podali skvělý a stateč-
ný výkon a proti hráčům v průměru  
o 10 až 15 cm vyšším ukázali, že se 
s nimi musí i letos do české špičky 
počítat.

Ve Vídni reprezentovala sesta-
va: Jakub Bígl, Václav Snopek, Jo-
náš Hořínek, Michael Zikmund, Jan 
Verner, Jan Škaloud, Tomáš Dole-
žal, Jakub Krejčiřík, Michal Kloncko, 
Vítek Pospíšil, Martin Benda a trenér 
Jiří Skřivan.

Sezóna mladým volejbalistům 
začne už poslední zářijovou neděli  
v Liberci na Dukle.

Jiří Skřivan,
Sokol Mnichovo Hradiště

Z Turnaje v Havlíčkově Brodě přivezli volejbalisté první místo.

Pro někoho jsou letní měsíce ča-
sem odpočinku, pro mužstvo SDH 
Dneboh byly ovšem časem nejinten-
zivnější fyzické přípravy a tréninků. 
Rovněž pokračoval seriál Jizerské 
ligy, která v neděli 11. srpna 2024 
zavítala do Dnebohu jako tradiční 
Pohár Drábských světniček...

Na startu závodu v požárním 
sportu se představilo celkem 44 
družstev. Taktéž diváci neváhali za-
fandit svým favoritům a pochutnat si 
na místních vyhlášených smažen-
kách. Ještě je třeba dodat, že v ka-
tegorii mužů vyhrála Březová, která 
dokončila s časem 16,67 sekundy. 
Mezi ženami vyhrála stejně jako loni 
děvčata z Ploukonic, kterým se po-
dařilo zaběhnout čas pod 17 vteřin. 
Dneboh skončil na šestém místě.  
 I přesto se v průběžném pořadí ji-
zerské ligy po 12ti kolech soutěžích 
držel na prvním místě, na kterém zů-
stal až do konce celého seriálu. Na 
toto vítězství čekali dnebožští hasiči 

dlouhých 18 let. Obrovský úspěch v 
podobě výhry celé Jizerské ligy je o 
to sladší, zejména když v posledních 
soutěžích chyběl z důvodu zranění 
jeden z klíčových členů družstva.

Po podařeném krajském kole 
soutěže se místní hasiči probojo-
vali na mistrovství ČR v Olomouci, 
které probíhalo v areálu TJ Loko-
motiva Olomouc ve dnech 23. až 
25. srpna. Mistrovství je největší a 
nejprestižnější sportovní akcí pro-
fesionálních a dobrovolných hasičů 

v České republice, letos se v rámci 
něj představilo celkem 16 družstev 
mužů. Dnebožští hasiči se na mist-
rovství umístili na krásném 7. místě  
s tím, že v královské disciplíně po-
žárního útoku získlali, i přes problé-
my s technikou, 2. místo a krásné 
stříbrné medaile.

Výjezd SDH na mistrovství pod-
pořilo město Mnichovo Hradiště.

Za SDH Dneboh
Jana Šťastná

SDH Dneboh vyhrál Jizerskou ligu, blýskl 
se i na mistrovství ČR v požárním sportu

Turisté zamířili do Náchoda, 
Krkonoš i Jizerských hor

Ve středu 4. září se uskutečnil již 
druhý autobusový výlet mnichovo-
hradišťského Klubu českých turistů, 
tentokrát na Náchodsko. Jednatřicet 
turistů-seniorů  odjelo do Náchoda, 
kde si prohlédli zámek, který tvoří 
dominantu města. Na zámku jsme 
viděli cennou sbírku nizozemských 
gobelínů a ucelenou největší sbírku 
květinových zátiší a vzácného, zele-
ně zdobeného porcelánu z přelomu 
17. a 18. století. U zámku se  nachá-
zí největší medvědinec v Čechách, 
kde nyní žije pouze samec Ludvík. 
My jsme ho ale neviděli, byl někde 
v hradním příkopu schovaný před 
teplem.

Autobusem jsme  přejeli k dě-
lostřelecké pevnosti Dobrošov. Než 
jsme sestoupili do podzemí, zhlédli 
jsme film, který nám připomenul  
historii před druhou světovou vál-
kou. Tvrz Dobrošov byla součástí 
opevnění severní hranice Českoslo-
venska. Stavba začala v roce 1937  
a práce rychle postupovaly, ale  
v roce 1938 byly definitivně zastave-
ny. Za dobu prováděných prací bylo 
vyrubáno 1750 metrů spojovacích 
chodeb a 750 metrů (šest obrov-
ských sálů) podzemních prostor, kte-
ré vedou v hloubce 20–39 metrů pod 
povrchem terénu. Bylo prostavěno 
100 milionů korun. Do těchto prostor 
jsme sestoupili po 226 schodech. 
Náš průvodce nás zasvěceně pro-
váděl těmito podzemními prostorami  
a my jsme jen obdivovali naše před-
ky, kteří na ochranu své vlasti vyna-
ložili tolik sil, a vlastně úplně zbyteč-
ně, kvůli zradě tehdejších spojenců, 
kteří 30. září 1938 podepsali Mni-
chovskou dohodu. Na povrch jsme 
vyjeli výtahem.

Po obědě na turistické Jiráskově 
chatě jsme vystoupali po 99 scho-

dech na rozhlednu, jež se nachází 
přímo nad restaurací, a prohlédli 
jsme si blízké i vzdálené okolí. Horký 
zářijový den jsme strávili jízdou v kli-
matizovaném autobuse a prohlídkou 
nových míst. A díky prohlídce pod-
zemí jsme se i dokonale zchladili, 
bylo tam totiž pouze 8 stupňů.

Jen pár dní poté, první zářijový 
víkend, zorganizoval Ondřej Šinde-
lář přechod východních Krkonoš ze 
Svobody nad Úpou do Špindlerova 
Mlýna. Z 30 účastníků bylo hned 
16 dětí a všechny (ale nejen ony) 
předvedly úctyhodné turistické vý-
kony – za méně než 48 hodin jsme 
našlapali okolo 40 kilometrů. Po celý 
víkend panovalo v Česku, a převáž-
ně i v jeho nejvyšších partiích, letní 
počasí. Nocování bylo zajištěno na 
Rýchorské boudě a boudě Jelen-
ka. Účastnici navštívili jak malebné  
a téměř liduprázdné části pohoří, tak 
turisticky exponované a nadměrně 
zatěžované okolí Sněžky.

Na poslední zářijovou neděli 
si připravil Petr Hladík pro zájemce 
zajímavou 17kilometrovou trasu Ji-
zerskými horami s převýšením 500 
metrů, z Liberce do Hejnic. Napláno-
vaná trasa vedla od zoologické za-
hrady přes rudolfovskou elektrárnu 
k vodní nádrži Bedřichov. Vystoupali 
jsme na Olivetskou horu (886 m. n. 
m.) a za stálého klesání přes vodo-
pády Bílého Štolpichu jsme došli až 
do Hejnic.

A na co se můžete těšit v říjnu? 
Na víkendový přechod Saského 
Švýcarska a na výlet do Prahy. Sle-
dujte tedy pozorně náš web či face-
bookový profil.

Jitka Thorovská,
Klub českých turistů, 

odbor Mnichovo Hradiště

Senioři během autobusového výletu na Náchodsko.

Češi ovládli mistrovství světa v Air Navigation Race
Air Navigation Race je nejmladší dis-
ciplínou v rámci Mezinárodní letecké 
federace (GAC / FAI). Soutěží se  
v letu ve virtuálním koridoru na čas  
a v přesnosti přistání. 

Letový koridor má šířku 0,2–0,4 
námořní míle, což odpovídá 370–
740 metrům. Otočné body nejsou 
nijak definovány, může to být i jen 
pozice uprostřed lesa nebo jezera. 
Úkolem posádky je proletět daný ko-
ridor bez narušení jeho hranic, bez 
pomoci elektronické navigace, pou-
ze za pomoci srovnávací navigace. 
Přesný čas průletu se měří vždy na 
začátku a na konci koridoru. Přes-
nost přistání se hodnotí na základě 
čtyř letů. 

Mistrovství světa v Air Navigati-
on Race 2024 probíhalo od 12. do 
25. srpna na letišti Kamenica nad 
Cirochou na východním Slovensku. 
Šlo o 3. ročník. Soutěže se zúčastni-
lo 33 posádek z deseti států. Českou 

republiku zastupovalo pět posádek  
a jedna juniorská účastnící se mimo 
soutěž. Český tým získal sedm me-
dailí z devíti možných, konkrétně dvě 
zlaté, dvě stříbrné a tři bronzové.

V kategorii Landing Trophy vy-
hrály posádky z Polska, čeští repre-

zentanti David Černý s Janem Ha-
vlíkem získali bronzové medaile. V 
navigační části se letělo sedm etap, 
první čtyři posádky letěly ještě jednu 
etapu navíc. Tu absolvovaly naše tři 
posádky a jedna slovenská. České 
posádky bez trestných bodů získaly 

dělená první místa. Celá navigační 
část byla zcela v režii českých týmů 
– 1. místo obsadili Marek Velát s An-
nou Zichovou, 2. místo David Černý 
s Janem Havlíkem a 3. místo bratři 
Matouš a Kryštof Adamové.

V souhrnných výsledcích (při-
stávací část a sedm etap v navi-
gační části soutěže) vzniklo celkové 
kombinované pořadí posádek kde 
titul mistrů světav ANR získala po-
sádka David Černý a Jan Havlík, 
oba členové Aeroklubu Liberec, kteří 
jsou jako doma na Letišti Mnichovo 
Hradiště. Následovaly je posádky ve 
složení Marek Velát a Anna Zicho-
vá z Leteckého centra ČR a bratři 
Matouš a Kryštof Adamovi rovněž  
z Leteckého centra ČR. 

Podrobné výsledky jsou k dispo-
zici na www.wanr2024.sk.

Jan Havlík,
Turnovský aeroklub

Jak se vede po startu nové fotbalové 
sezóny týmům MSK? 

A-tým
Začátek sezóny A-týmu vychází 

skvěle. Hned od prvního kola hrá-
či dokazují, že v letošním ročníku  
1. A třídy budou patřit mezi adepty 
na vítězství celé soutěže. Po šesti 
odehraných zápasech patří A-týmu 
1. místo v tabulce s pěti výhrami  
a jednou remízou.

B-tým
Po šestileté odmlce byla ob-

novena rezerva MSK. B-tým hraje 
nejnižší možnou soutěž, ve které 
se nachází na 1. místě s 19 body  
a 50 vstřelenými brankami po sed-
mi odehraných  utkáních. Nejlepším 
střelcem je Lukáš Novák s deseti 
vstřelenými brankami.

Dorost
Nejstarší mládežníci vstoupili 

do sezony vysokou výhrou 13:5 na 
půdě týmu Týnce nad Labem. Dále 

Fotbalová sezóna je v plném proudu

bohužel přidali pouze dva body za 
dvě remízy a dvě prohry. Musíme ale 
podotknout, že stěžejní hráči doros-
tu se přesunuli do dospělých katego-
rií MSK, kde prokazují svoje kvality.

Žáci
Do nového ročníku vstoupili také 

starší a mladší žáci, kteří hrají také 
1. A třídu jako dorostenci. Starší žáci 
zaznamenali dvě výhry, jednu remí-
zu a jednu prohru. Mladším žákům 
se vede o něco lépe, jelikož mají na 
kontě tři výhry a jednu prohru. 

Přípravka
V neděli 25. srpna se tým MSK 

složený z hráčů U9-U11 zúčastnil 
1. ročníku Jizera Cupu pro kategorii 
U11 pořádaném na hřišti Kláštera. 
V základní skupině jsme obsadili  
3. místo a probojovali se do bojů 
o 5. až 8. místo. Nakonec po dvou 
prohrách jsme obsadili ve velmi silné 
konkurenci slušné 8. místo.

Adam Knobloch,
Mnichovohradišťský SK
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INZERCE

KALENDÁR AKCÍˇ̌

10. ŘÍJNA, 19:00 CALIGULA: THE ULTIMATE CUT

11. ŘÍJNA, 20:00 SABATON – THE TOUR TO END ALL TOURS

KINO

12. ŘÍJNA, 14:00, DOMOC POD SKALAMI KUROVODICE
KUROVODICKÁ STRUNA
15. ŘÍJNA, 17:30, DŮM LUDMILA, VESELÁ, NA NÁVSI 229
SCHŮZKA MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SPOLKU GENEALOGŮ

9. ŘÍJNA, 19:00 JANŽURKA

5. ŘÍJNA, 20:00 ZAHRADNÍKŮV ROK

6. ŘÍJNA, 15:00 ROZZUM V DIVOČINĚ

5. ŘÍJNA, 17:30 V HLAVĚ 2

4. ŘÍJNA, 20:00 JOKER: FOLIE À DEUX

3. ŘÍJNA, 19:00 ZÁPISNÍK ALKOHOLIČKY

9. ŘÍJNA, 10:00 DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ MORD 17. ŘÍJNA, 19:00, KONCERT
GÉNIOVÉ SVĚTOVÉ HUDBY V KLAVÍRNÍCH PROMĚNÁCH

9. ŘÍJNA, 15:00, DŮM LUDMILA, VESELÁ, NA NÁVSI 229
DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ V DOMĚ LUDMILA A KŘEST KALENDÁŘE

OSTATNÍ

DIVADLO

9. A 23. ŘÍJNA, 16:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚSTS. ÚŘADU
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ
10. ŘÍJNA, 19:00, MĚSTSKÉ DIVADLO, 15. VÝROČÍ DC JIZERA
HOĎ SE DO POGODY SE SANDROU POGODOVOU12. ŘÍJNA, 17:00 TRANSFORMERS JEDNA

5. ŘÍJNA, 12:00, ZAHRADA V PALACKÉHO ULICI
ZAHRADA DAY

16. ŘÍJNA, 19:00 LEE: FOTOGRAFKA V PRVNÍ LINII 

17. ŘÍJNA, 19:00 JOKER: FOLIE À DEUX 

15. ŘÍJNA, 17:00 KŘEST KNIHY LIAZ MNICHOVO HRADIŠTĚ

12. ŘÍJNA, 20:00 VLNY

13. ŘÍJNA, 15:00 MEDVÍDEK PANDA V AFRICE

18. ŘÍJNA, 20:00 VLNY

23. ŘÍJNA, 19:00 MEGALOPOLIS

24. ŘÍJNA, 19:00 POKLAD

23. ŘÍJNA, 10:00 DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ TADY HAVEL, SLYŠÍTE MĚ?

19. ŘÍJNA, 20:00 VÝJIMEČNÝ STAV

20. ŘÍJNA, 15:00 ROZZUM V DIVOČINĚ

2. ŘÍJNA, 19:00 VLNY

26. ŘÍJNA, 17:30 DISNEY FESTIVAL ALADIN

19. ŘÍJNA, 15:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ PRO DĚTI
ZVĚDAVÉ SLŮNĚ ANEB JAK SLONI K CHOBOTU PŘIŠLI

MUZEUM

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE
12. ŘÍJNA, 9:00 AŽ 13:00
KURZ ŠITÍ PRO DĚTI I DOSPĚLÉ

OD 13. ZÁŘÍ DO 31. ŘÍJNA, 2. PATRO ZÁMKU MNICHOVO HRADIŠTĚ
VÝSTAVA JOSEFA BAVORA – OBRAZY: SPIRÁLA ŽIVOTA

15. ŘÍJNA, 17:15 AŽ 21:15
VEČER S DUNGEONS & DRAGONS
18. A 19. ŘÍJNA, 18:00 AŽ 11:00, PŘIHLÁŠKY DO 15. ŘÍJNA
STRAŠIDELNÉ PŘESPÁNÍ V KLUBU
29. A 30. ŘÍJNA, 7:30 AŽ 16:00, PŘIHLÁŠKY DO 23. ŘÍJNA
PODZIMKY V KLUBU
7., 14. A 21. ŘÍJNA, 9:00 AŽ 11:00
PONDĚLNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA
1., 8., 15. A 22. ŘÍJNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO
2., 9., 16. A 23. ŘÍJNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA 2 (STŘEDA)

3., 10., 17., 24. A 31. ŘÍJNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK

3., 10., 17., 24. A 31. ŘÍJNA 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB

28. ŘÍJNA, 17:30 DISNEY FESTIVAL REBELKA

29. ŘÍJNA, 17:30 DISNEY FESTIVAL MALÁ MOŘSKÁ VÍLA

27. ŘÍJNA, 15:00 DISNEY FESTIVAL KRÁSKA A ZVÍŘE

26. ŘÍJNA, 20:00 POKLAD

30. ŘÍJNA, 16:00 DISNEY FESTIVAL RAYA A DRAK

30. ŘÍJNA, 19:00 ROK VDOVY

31. ŘÍJNA, 19:00 VENOM: POSLEDNÍ TANEC 

25. ŘÍJNA, 20:00 VÝJIMEČNÝ STAV 

24. ŘÍJNA, 19:00, ABONENTNÍ DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
ŠEST TANEČNÍCH HODIN V ŠESTI TÝDNECH

28. ŘÍJNA, ZÁMEK MNICHOVO HRADIŠTĚ
OTEVŘENÍ 13. KOMNATY ZÁMKU

4., 11., 18. A 25. ŘÍJNA 8:30 AŽ 11:30
MINIŠKOLKA 3 (PÁTEK)

30. ŘÍJNA, 8:30, MĚSTSKÉ INFORMAČNÍ CENTRUM
DEN INFOCENTER 

26. ŘÍJNA, 14:00, SÁL SOKOLOVNY MH, STOLNÍ TENIS
Sokol MH A – SK Slavia Praha A TT Live League – 4. kolo 2. ligy

SPORT

26. ŘÍJNA, 17:00, SÁL SOKOLOVNY MH, STOLNÍ TENIS
SOKOL MH B – SOKOL HOŘOVICE A – 4. kolo Divize Středočeského kraje

19. ŘÍJNA, 8:30 AŽ 13:00, SÁL SOKOLOVNY MH, STOLNÍ TENIS
2. REGIONÁLNÍ BODOVACÍ TURNAJ MLÁDEŽE

27. ŘÍJNA, 10:00, SÁL SOKOLOVNY MH, STOLNÍ TENIS
SOKOL MH A – TTC ELIZZA PRAHA B – 5. kola 2. ligy
27. ŘÍJNA, 10:00, SÁL SOKOLOVNY MH, STOLNÍ TENIS
SOKOL MH B – SOKOL MALÍN A – 5. kolo Divize Středočeského kraje

4. A 5. ŘÍJNA, OKOLÍ ŘEKY JIZERY
ČISTÁ ŘEKA JIZERA

DO 28. ÚNORA 2025, NÁBYTEK HONZA (VÍTA NEJEDLÉHO 1299, MH)
CESTA ZA SVĚTLEM: VÝSTAVA MARTINY BACHOVÉ
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Typická příjmení Mnichovohradišťska: Jakš
Příjmení Jakš nepatří mezi nejtypič-
tější v regionu a ani svým výskytem 
nijak nevyniká. Příjmení se do regio-
nu začalo dostávat koncem 17. sto-
letí a nejvíce bylo rozšířeno v první 
polovině 19. století. Výzkum byl ve-
den až ke společnému předku všech 
hledaných linií, který žil v 16. století, 
od něj vzniklo mnoho rodových linií. 
Na Mnichovohradišťsku se příjme-
ní objevilo díky tomu, že různí lidé 
z různých rodových linií odcházeli 
ze svého původního domovského 
regionu (okolí Ralska) a na Mnicho-
vohradišťsku nacházeli nový domov. 
Tento článek se zabývá především 
rodovými liniemi z Mnichovohradišť-
ska, na webu www.rodokmenymh.
cz najdete jeho rozšířenou verzi, 
kde se dočtete blíže nejen o liniích 
v okolí Ralska, ale i například Bělé 
pod Bezdězem či Kosmonos.

Původ příjmení
Onomastický výklad pro genezi 

příjmení poskytuje publikace Naše 
příjmení od autora Antonína Kotíka, 
dle kterého vzniklo dané příjmení  
z křestního jména Jakub. Identic-
kého původu jsou i příjmení Jakše, 
Jakeš, a Jaksch. Všechny zmíněné 
varianty příjmení jsou navzájem za-
měňovány dle jazyku příslušného 
pramene, kde se zmínka vyskytuje. 
Typicky lze uvést, že v německo-
jazyčných oblastech se vyskytuje 
podoba příjmení Jaksch a v česko-
jazyčných oblastech se zpravidla 
vyskytuje podoba příjmení Jakš.

První historicky doložení nositelé 
příjmení

Jednou z prvních zmínek o pří-
jmení je unikátní listina Zikmunda  
z Vartenberka z roku 1422. Pro pří-
jmení Jakš a tento výzkum je listina 
unikátní svou dobou vzniku, avšak 
její unikátnost tkví zejména v tom, že 
je zhotovena v českém jazyce, který 
byl v rámci písemného řízení teh-
dejší doby zcela neobvyklý. Listina 
pojednává o tom, že děčínský krejčí 
Jakeš dostává louku za plat kopy 
grošů ve prospěch kostela a školy. 
Všechny další listiny z děčínské kan-
celáře Vartenberků jsou zhotoveny 
v německém či latinském jazyce.  
V době vzniku pramene byl Děčín 
útočištěm pro české katolíky, mezi 
které vzhledem k jazyku listiny mož-
ná krejčí Jakeš patřil. V pražských 
městech se mimo jiné příjmení vy-
skytuje v různých obměnách několi-
krát již od 14. století, první zmínka 
je o kožešníku Jakšovi z roku 1332.

Po dlouhé odmlce se příjmení 

vyskytuje až od počátku 17. století 
napříč německojazyčným pohrani-
čím Čech. Stěžejní lokality jsou jižní 
Čechy a oblast vymezená severně 
silnicí z Nového Boru do Liberce  
a jižně lesy kolem Ralska. Geneze 
příjmení v obou oblastech prav-
děpodobně proběhla odděleně  
a vzhledem k tomu, že původ nosi-
telů příjmení z Mnichovohradišťska 
je v regionu okolo Ralska, nejsou 
nositelé příjmení z jižních Čech do 
práce zahrnuti.

Na přelomu 16. a 17. století se 
na severu Čech objevují první kon-
krétní nositelé příjmení, s kterými 
přichází fenomén rodiny – mlynář-
ství, které lze sledovat napříč rodo-
vými liniemi i staletími. Dle městské 

Kde žily rody Jakšů...
MNICHOVO HRADIŠTĚ – V LÍPÁCH ČP. 155, 156, BUDOVCOVA ČP. 121
Zakladatelem rodové linie byl Ignác Jakš, narozený v roce 1739 v Jablonném v Podještědí manželům Mathiasu 
a Marii Catharině Jakschovým. Mathias Jaksch (narozený v roce 1676) měl celkem tři manželky a kromě syna 
Ignáce měl ještě Dominika a dcery Theresii, Marii Annu a Ernestinu Cajetanu.

Ignác Jakš se v roce 1772 oženil v Mnichově Hradišti s Annou, rozenou Hubnerovou. Od svatby až do své 
smrti v roce 1808 se živil jako koželuh a žil s rodinou na adrese V Lípách 155 v Mnichově Hradišti (též vlastnil 
sousední dům čp. 156). O Ignáci svědčí matriční knihy a městské knihy, které sdělují například, že v 90. letech 18. 
století dlužil židu z Nového Bydžova a kvůli nesplácení mu hrozily sankce. Ignác a Anna měli celkem osm dětí. 
Syn Ignác zůstal v otcovském domě a stal se koželuhem, s manželkou Monikou, rozenou Tučanovou, měl dceru 
Moniku a syny Aloise, Leopolda a Ignáce, u nichž již nejsou známí další mužští potomci. Další syn Ignáce 
staršího, Ambrož, se oženil s Alžbětou, rozenou Tief-
trunkovou, žil v dnešní Budovcově ulici čp. 121 
a byl koželuhem. Ambrož Jakš měl celkem osm 
dětí, syny Ambrože, Františka, Antonína, Josefa 
a Karla Velikého a dcery Františku, Annu a Marii, 
provdanou Rejnartovou. Rodová linie Ignáce Jak-
še existovala po tři generace a smrtí jeho vnuků 
vymírá po meči.

MNICHOVO HRADIŠTĚ – ARNOLDOVA ČP. 90, ZÁMECKÁ ČP. 309
V roce 1837 jsou v souvislosti s domem čp. 90 v Arnoldově ulici a s domem čp. 309 v Zámecké ulici zmíněni 
manželé Ignác a Kateřina Jakšovi. Ignác byl hokynářem a narodil se v roce 1785, Kateřina se narodila v roce 1795.  
O dalších souvislostech prameny mlčí.

MNICHOVO HRADIŠTĚ – NA DVORCÍCH ČP. 168, NA PŘÍKOPECH ČP. 193
Rodová linie je pouze dvougenerační a její původ není známý. Jan Jakš, narozený přibližně okolo roku 1750, žil s 
manželkou Kateřinou v Mnichově Hradišti, konkrétně v dnešní ulici Na Dvorcích čp. 168 a Na Příkopech čp. 193. 
Roku 1772 se manželům narodil syn Josef, v roce 1775 dcera Marie Anna, dále měli dceru Barboru, která se 
narodila okolo roku 1773. Další životní údaje rodové linie nejsou známé a poslední zmínky jsou ze soupisu podda-
ných města z roku 1806, kdy jsou Josef a Kateřina Jakšovi a jejich svobodná dcera Barbora uváděni jako podruzi.

KLÁŠTER HRADIŠTĚ NAD JIZEROU
Kusé zprávy o rodové linii v Klášteře Hradišti nad Jizerou sdělují, že se 21. srpna 1769 narodila Janu a Barboře 
Jakšovým dcera Anna. Dále prameny o životních osudech rodiny mlčí.

DOLNÍ BUKOVINA ČP. 9
Jedna z mlynářských větví rodu přešla ze Svébořic přes Bělou pod Bezdězem do Dolní Bukoviny, kde byl počát-
kem 19. století mlynářem v čp. 9 Ignác Jakš (1758–1820). Ignácův starší syn Ignác (Hynek) pokračoval v otcově 
zaměstnání v Dolní Bukovině a ve čtvrtině 19. století o něm mizí zmínky. Mlýn v Dolní Bukovině byl vystaven  
v polovině 18. století a náležel k němu i sad a louka. V souvislosti s Ignácem starším prameny spíše mlčí, protože 
byl tehdy mlýnem dominikálním, avšak Ignác mladší se posléze, v roce 1810, stal majitelem mlýna, kterým byl 
patrně do roku 1825.

MNICHOVO HRADIŠTĚ – BĚLIDLA ČP. 104
Dům čp. 104 byl vystavěn koncem 18. století a jako první majitel je uveden Antonín Effler (narozený 1732). Anto-
nínova žena Kateřina (narozená 1752) byla ovdovělá Jakšová a z předchozího manželství měla syna Jana Jakše, 
narozeného v roce 1788. Další informace o rodové linii nejsou dostupné.

Pro potřeby článku bylo psaní vedeno tak, aby se vešlo co nejvíce důležitých informací do snesitelného roz-
sahu, avšak informací je o mnohem více, proto jakýmkoliv zájemcům rád poskytnu doplňující poznatky. Kontakt je 
možný například prostřednictvím spolku.

knihy z Osečné se od roku 1596 
staral mlynář Kaspar Jaksch s man-
želkou a dětmi o  zásobování města 
vodou. V první polovině 19. století 
se objevují tři bratři, patrně synové 
Kaspara, jedná se o Kaspara (nar. 
1601, mlynář v Mimoni), Jakoba 
(mlynář v Lázních u Kundratic)  
a Mathiase (mlynář v Pertolticích 
pod Ralskem).

Postupné rozrůstání rodu
V dalších stoletích lze u všech 

nositelů příjmení z regionu okolo 
Ralska, ale i z Mnichovohradišťska 
sledovat vazbu na tři zmíněné bratry. 
Již v průběhu 17. a 18. století půso-
bili příslušníci rodu na mnoha mlý-
nech, ale lze sledovat i jiná povolání, 
na Mnichovohradišťsku například 
koželuzi a hokynáři, v Mimoni na-
příklad písař a cechmistr, v Janově  
u Nového Boru šenkýř.

Příjmení Jakš v regionu Mnichova 
Hradiště

První dosud nalezenou zmín-
kou v regionu Mnichova Hradiště je 
Jan Jakš, kovář a soukeník, který 
působil v panské kovárně v Mnicho-
vě Hradišti. Kovárna byla postavena 
v roce 1690 a v dnešní době jí náleží 
číslo popisné 157 v ulici V Lípách. 
Jeho rodová linie se v pramenech 
poté ztrácí. V téže době se v regi-
onu ještě vyskytoval Václav Jakš 
společně s manželkou Magdalenou 
v Chocnějovicích, jehož život je do-
ložen pouze dle matričního zápisu  
o narození jeho syna Václava v roce 
1699, a rodová linie se poté opět 
ztrácí. 

Do druhé poloviny 18. století lze 

výskyt příjmení v regionu považovat 
spíše za útržkovitý, ve větší míře se 
příjmení objevuje až v souvislosti  
s odchodem několika rodin z regionu 
kolem Ralska na Mnichovohradišť-
sko od druhé poloviny 18. století.  
Z informací v následujících kapito-
lách je patrné, že na Mnichovohra-
dišťsku dochází oproti domovskému 
regionu ke změně životního stylu, 
protože z celkového počtu rodin jsou 
mlynářské jen dvě a dochází k dife-
renciaci povolání příslušníků rodu, ať 
už do sektoru obchodu nebo řemes-
la. Ve shodě s domovským regionem 
je také nadměrný výskyt křestního 
jména Ignác.

Pro přehlednost jsou osudy ka-
ždé z rodin zpracovány zvlášť a na-
zvány dle míst působení v regionu.

Jan Motyčka, 
Mnichovohradišťský 

spolek genealogů

Dům čp. 155 v ulici V Lípách v Mnichově Hradišti.

Zápis o narození Václava Jakše v roce 1699 v Chocnějovicích (matrika narozených pro Mn. Hradiště z let 1683–1738).

Sto let od otevření mostu na Klášter
Před sto lety, 28. října 1924, byl 
slavnostně otevřen nově vybudova-
ný kamenný most přes Jizeru. Ač 
se jednalo o pro město poměrně 
významnou událost, záznamy kro-
nikáře jsou velmi stručné, jak ostat-
ně můžete posoudit níže. Dodejme  
k nim, že most měří 73,5 metru. 

„11. 5. 1923. Firma inž. Hráský 
počala stavbu mostu ke Klášteru. 
Měst. rada požádala firmu, aby za-
městnávala zdejší dělníky.“

„25. 10. 1924. Provedena za-
těžkávací zkouška na novém mos-
tě přes Jizeru, za přítomnosti pana 
minis. Srby, kterého p. náměstek  
a zástupce starosty V. Pavlišta vřele 
přivítal a tlumočil přání stran osvět-
lování mostu a vydláždění průtahu 
stát. silnice (ulice) Štefánikovy.“

„Most odevzdán veřejnosti dne 
ti 28/10. Týž den konala „Osvětová 
místní komise“ pod protektorátem 
měst. rady oslavu naší samostat-

Kamenný most přes Jizeru byl slavnostně otevřen 28. října 1924.

nosti na náměstí. Po slavnosti šli 
účastníci s hudbou na most, kde 
vykonaly slečny z města sbírku pro 
chudé, která vynesla 655 Kč 58 h. 
Též mnozí se podepsali do vyložené 

pamětní knihy městské.“

Jana Dumková,
Muzeum města Mn. Hradiště

Nový semestr v Centru Náruč běží...
...dokončení ze strany 5

Říjen je v našem centru  vzdě-
láváním velice nabitý. Můžete se 
těšit na workshop zaměřený na prá-
ci s lymfou s masérkou Irenou De 
la Cruz, na logopedickou prevenci  
a funkční dech u dětí s Mgr. Helenou 
Vackovou. Naučíme se první pomoc 
u dětí s Michalou Mydlářovou nebo 
se můžete přihlásit na praktický 
workshop práce se stresem s psy-
choložkou Mgr. Gabrielou Lukovou 
Sittovou. Říjnové akce uzavře na 
své besedě o separační úzkosti Mgr. 
Kristýna Charvátová a gynekologic-
ká fyzioterapeutka Jitka Šimůnková 
s workshopem na téma dechové re-
habilitace a míčkování u dětí.

Máme velkou radost z rozšíření 
do nových prostor. Ve volnočasovém 
centru nově využíváme skladovací 
prostor pro naše bohaté vybavení, 
což nám v mnohém ulehčí práci 
a zpříjemní pobyt malým i velkým 

návštěvníkům herny, která je zdar-
ma k dispozici každý všední den 
od 9 do 12 hodin. Od října máme 
nově pronajatý městský prostor na 
adrese Poříčská 1135.  Kancelář  
s poradenskou místností je k dis-
pozici po předchozí domluvě. Díky 
těmto prostorám jsou naši odborníci 
flexibilnější a služby dostupnější. Na-
bízíme odborné poradenství zdarma 
s dětskými, rodinnými a párovými 
psychology, poradkyněmi raného 
mateřství (konzultace pro těhotné  
a novopečené maminky), sociální 
pracovnicí a personálním poradcem. 
Za podporu při hledání nových pro-
stor děkujeme městu Mnichovo Hra-
diště. Aktivity centra jsou realizovány 
ve Volnočasovém centru za přispění 
a podpory MPSV, Středočeského 
kraje a města Mnichovo Hradiště.

Přejeme Vám krásný podzim a 
těšíme se na setkání v pravidelných 
kurzech či při jednorázových akcích.

 
Za tým Náruče Mn. Hradiště

Monika Muchková

1., 8. A 15. ŘÍJNA, 11:00
KONVERZACE S RODILOU MLUVČÍ 

1. ŘÍJNA, 17:00
LYMFATICKÝ SYSTÉM 

4. ŘÍJNA, 10:00
LOGOPEDICKÁ  PREVENCE 
A FUNKČNÍ DECH U DĚTÍ

8. ŘÍJNA, 17:00
PRVNÍ POMOC U DĚTÍ

15. ŘÍJNA, 17:00
PRÁCE SE STRESEM 
A WELLBEING 

18. ŘÍJNA, 10:00
SEPARAČNÍ ÚZKOST 

25. ŘÍJNA, 10:00
DECHOVÁ REHABILITACE 
A MÍČKOVÁNÍ

PROGRAM
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Před sto lety existovala v našem 
městě firma na výrobu vozů zvaná 
Glancovka. Syn majitelů Josef Glanc 
(1892–1982) prožil v našem městě 
téměř celý profesní život, své zážitky 
z působení v československých legi-
ích v Rusku v době 1. světové války 
popsal v knize Starý Glanc vypra-
vuje. Jeho dcera Eva (1926–2017) 
byla významnou českou klavíristkou. 
Ona i její sestra Hana (1924–2001) 
sepsaly v 80. letech minulého století 
svoje vzpomínky na rodinu i život 
v Mnichově Hradišti v době první 
republiky. Část z jejich pamětí vám 
nyní přinášíme.

„Historie začíná pod Bezdězem. 
Byli dva otcové a tři maminky, troje 
děti. Maminka mého táty, Marie, 
pocházela z Březinky, otec, Josef 
Glanc, z Březovic, kde měli grunt. 
V roce 1892 se jim narodil syn Pe-
pánek, tedy náš táta, a později ještě 
Marie. V synových pěti letech se otci 
uskřinula kýla, vezli ho koňským po-
vozem do Mladé Boleslavi, ale přijeli 
pozdě a dědeček zemřel. Tehdy byl 
takový úzus, že když byl svobodný 
bratr nebožtíka, oženil se s vdovou, 
aby majetek zůstal v rodině. Ten-
to „dědeček“ Antonín byl náramný 
frajer, samá legrace, velkorysý a s 
velkými plány. Po svém sňatku začal 
přebudovávat své hospodářství na 
kolářství, později výrobu hospodář-

Vzpomínky na Glancovku a život v Mnichově Hradišti v éře první republiky

ských vozů, žebřiňáků a podobně, 
a protože se mu dařilo, přemýšlel  
o přestěhování výroby někam, kde 
by byla blízko železnice. To místo 
našel v Mnichově Hradišti za tratí  
v Jiráskově ulici. Hned začal se stav-
bou menší továrny, které se od za-
čátku začalo říkat Glancovka, a tak 
se tam potom rodina přestěhovala. 

V průběhu deseti let se mu 
narodily čtyři děti (Karel, Fanda, 
Venda a Anička) a pak jejich udře-
ná maminka zemřela. Dědeček se 
šesti dětmi se brzy oženil s Růženou  
a měli spolu jedinou dceru Věrušku. 
To už náš táta měl absolvovanou ob-
chodní školu a pracoval jako účetní  

v Praze. Nastoupil do armády, bojo-
val v Rusku, vstoupil do legií, jak o 
tom všem píše ve svých vzpomín-
kách, a do Hradiště se vrátil až v 
21. roce. Dědečkova fabrika zatím 
prosperovala, protože měla vojenské 
zakázky. Syn Fanouš dokončoval 
průmyslovku, když se tzv. uhnal na 
kole a za pár týdnů zemřel na rych-
lou tuberkulózu. Krátce nato zemřel i 
jeho bratr Karel i Věruščina maminka 
Růžena. A pak došlo v rodině k té 
tragédii. Třináctiletá Věruška šla pro 
vřelou vodu do kádě, kde se pařilo 
dřevo na kola. Spadla tam a opařila 
se na ¾ povrchu těla. 

Tahle všechna úmrtí se stala  

v několika letech krátce po válce,  
a aby toho nebylo málo, výroba vozů 
začala stagnovat, dědeček se zadlu-
žil u Legiobanky, ale nepřestal mít 
velké plány. Pomýšlel na filiálku v Ju-
goslávii. Náš táta byl určen jako ve-
doucí do Jugoslávie, proto se s naší 
mamičkou urychleně vzali po třítý-
denní známosti, bylo to 7. července 
1923. Vzdor tomu, že mamička byla 
o šest let starší než táta, nikdy toho 
nelitovali. Láska jako trám, na první 
pohled, jim vydržela až do konce ži-
vota. Po krachu fabriky koupil děda 
koloniál v Libochovicích, kde se usa-
dil s dcerou a zetěm.

Já s mojí sestrou jsme vyrostly  

Pohled na bývalou Glancovku (vlevo) a Kopalovu sklárnu (vpravo). V pozadí vlevo je vidět kolonie sklářských domků.

v mimořádně krásném kraji. Ko-
pečky, skály, hluboké jehličnaté 
lesy, Jizera s peřejemi i Jizera tichá  
a hluboká, chvíli lemovaná skalami, 
utíkající přes skalnaté prahy, pěnící 
se pod jezy u malých elektráren. Va-
lečov, Drhlena, Drábské světničky… 
Samotné Hradiště bylo tehdy kouzel-
né městečko, s dominantou zámku, 
velkým náměstím, s barokními štíty 
měšťanských domů, ba i se dvěma 
dřevěnicemi s podloubím. A se sou-
dem a radnicí s vysokou věží upro-
střed a také s morovým sloupem. 

Glancovka (ještě dlouho se 
jí říkalo Glancovka, i když už byla 
naše větev v Libochovicích) byla za 
přejezdem železnice. Byla kolem ní 
ze tří stran louka a malý rybníček 
a naproti sklárna. Kopalova sklárna 
přežila Glancovku asi o deset let,  
a definitivně skončila ve třicátých 
letech.

V Jiráskově ulici, naproti naší 
vilce, byly sklářské domky. Ještě 
jsou, ale už nejsou sklářské. Měly 
dole pokoj a kuchyň a nahoře man-
sardu, maličký dvorek a miniaturní 
zahrádku. Tatínek mé kamarádky 
Irmy dělal ve sklárně. Chodily jsme 
tam v poledne s bandaskou kafe  
a balíčkem jídla. Byly tam obrovské 
pece, ve kterých žhnulo tekuté sklo.  
A koleje. Chlapi měli takové dlouhé 
tyče. Jeden nabíral v peci tekuté 
sklo, druhý seděl na velikém kole, 

které se pohybovalo po kolejnici,  
v rukou měl jakési kleště, těmi ucho-
pil rozžhavenou sklovinu, vytaženou 
z pece, a natahoval ji na kole na 
dlouhý tlustý prst. Anebo lili sklovinu 
do kadlubů, stiskli a vyklápěli slán-
ky, cukřenky apod.Také tam dělali 
skleněné náramky. Ty potom vozili 
ve velkých bednách do sklářských 
domků a sklářské ženské je balily 
do hedvábného papíru. Prý se posí-
laly někam k černochům. Ve sklárně 
jsme musely dávat zatraceně bacha, 
aby se nám něco nestalo. Vždycky 
to bylo trochu dobrodružství.

Na ulici jezdily koňské a krav-
ské potahy, asi jednou za hodinu se 
přeřítilo jedno auto. Protože Hradiště 
bylo odjakživa městečko čistotné, 
mělo své metaře, kteří jezdili s dvou-
kolákem a smetali kravince a koňské 
homolky. Nad Jizerou byl krásný 
udržovaný anglický park s rozhled-
nou a jeskyňkou. Nejkrásnější část 
parku – Salabka s modřínovým há-
jem a lomem nad Jizerou, kde se 
krásně snily dívčí sny, padla za oběť  
výstavbě rodinných vil s anglickým 
trávníkem, pěstěnými zahradami  
a všelijakými vkusnými i nevkusnými 
vymoženostmi. Zkrátka, Hradiště se 
vzmáhá, ale je po té hezké malo-
městské idyle.“

Muzeum města Mn. Hradiště

Kniha o elektrárnách 
a mlýnech na Jizeře

Vyšla nová kniha od pana Václava 
Šolce s názvem Mlýny a elektrár-
ny na dolním toku Jizery. Kniha je 
k zakoupení v muzeu za 320 Kč. 
Dostanete k ní zdarma jako dárek  
i pamětní minci.

Pojednává mlýnech a elektrár-
nách v Březině, Hubálově, Hněvou-
sicích, Ptýrově, Bakově, Josefově 
Dole, Rožátově, Boleslavi, Neuber-
ku, Vinci, Zámostí, Krnsku, Horkách, 
Dražicách, Benátkách, Obodři, Ko-
chánkách a Kačovu.

Lucie Lupusoru,
Muzeum města Mn. Hradiště

Muzeum hostí výstavu obrazů Josefa Bavora
Pro milovníky výtvarného umění 
jsme letos na podzim u nás v muzeu 
připravili výstavu regionálního auto-
ra celorepublikového významu. Až 
do 31. října 2024 nám dvě výstavní 
místnosti muzea pokrývají nádherné 
rozměrné olejomalby pana PhDr. 
Josefa Bavora (*1944), rodáka ze 
Lhotic u Mnichova Hradiště.

Hlavní celoživotní náplní uměl-
covy profese se stala vědecká ilus-
trace. Kreslil do českých i zahranič-
ních lékařských časopisů, graficky 
upravoval speciální odborné mono-
grafie a učebnice, maloval a kreslil 
výukové obrazy, tvořil ilustrace. 
Za jeho kresbami kostí, svalů, cév, 
nervů, operačních a diagnostických 
postupů jsou desítky hodin trpělivé 
práce, studia, skicování různých 
variant kresby a konzultací s od-
borníky. Spolupracoval s odbornými 
nakladatelstvími a specializovanými 
klinikami a klinickými pracovišti – in-
ternou, chirurgií, stomatologií, kar-
diochirurgií, radiologií a dalšími. 

Při detailním mnohaletém stu-
dování dokumentací, fotografických 
a rentgenových záznamů kateder 
a klinik, histologickými preparátů, 
nebo fotogramů buněčných tkání 
získal mnoho zkušeností a vědo-
mostí, které poté uplatnil i při své 
volné tvorbě.  Josef Bavor není kla-

sický ilustrátor ani nezachycuje rea-
litu, jak ji známe my při pohledu na 
věci očima. Zajímá se o svět kolem 
sebe doslova do hloubky, jde mu o 
podstatu věci, obraznost struktur, 
skladbu. Jeho obrazy ovlivňují my-
šlenky, prožitky, aktuální nastavení 
mysli. Ostatně to vše sami poznáte, 
až před jeho díly budete stát. Je zá-
žitek studovat je úplně zblízka nebo 
naopak zdáli vnímat jejich sílu. 

Slavnostní zahájení aktuální 
výstavy proběhlo ve čtvrtek 12. září 
2024 v podvečer. Akce se zúčastnilo 
přes devadesát návštěvníků. Slovem 
vernisáž provázel nejprve starosta 
města Jiří Plíhal, poté si slovo vzala 
vedoucí muzea Jana Dumková. Ná-
sledně poezii přednesl Josef Kett-
ner, kterého svou hrou na saxofon 
doprovodil Josef Žemlička. Posled-
ním řečníkem byl sám autor obrazů, 
Josef Bavor. Fotogalerii z vernisáže 
najdete pod článkem o výstavě na 
webových stránkách muzea.

Výstava je přístupna od úterý 
do neděle od 9 do 16 hodin během 
září a od úterý do neděle od 9 do 15 
hodin během října. Otevřeno je i ve 
státní svátky.

Lucie Lupusoru,
Muzeum města Mn. Hradiště

Jak jako rodák ze Lhotic vzpomí-
náte na své dětství a rodný dům? 

Často a velmi rád. Prožil jsem 
tam se svými rodiči a dvěma bratry 
Karlem a Mirkem mnoho šťastných 
chvil a později jsme tam pravidelně 
(já z Hradce Králové a bratři z Pra-
hy) i se svými rodinami za maminkou 
jezdili.

Měl jste ve vsi nebo v blízkém 
okolí nějaké své oblíbené místo?

Oblíbeným místem nás kluků 
bylo především malé hřiště na návsi, 
kde jsme s ostatními venkovskými 
kluky s oblibou hrávali fotbal.

Jezdíte do Lhotic i dnes?
V současnosti jen zřídka, ale 

pořád rád, stejně jako mé děti  
a vnuci.

Na základní školu jste chodil nej-
dříve do Lhotic, a pak do Mnicho-
va Hradiště?

Do 1. až 5. ročníku jsem stejně 
jako ostatní lhotické děti chodil do 
jednotřídky ve Lhoticích, kde byl 
naším učitelem (a současně ředite-
lem) nezapomenutelný pan Franti-
šek Haken, který nás hodně naučil 
a dal nám pevné základy a lásku ke 
vzdělání. Do základní školy 2. stup-
ně jsem jezdil do Mnichova Hradiště.  
V létě na kole, v zimě autobusem.

Na jakého učitele ze školy v Mni-
chově Hradišti rád vzpomínáte?

Tam byli mými nejoblíbenějšími 
učiteli především pan Josef Smolík 
(češtinář) a Josef Marek, který ve 
mně povzbuzoval a rozvíjel vztah  
k výtvarnému umění.

Scházíte se se svými spolužáky?
Ze spolužáků se pravidelně 

scházím už jen s Fandou Hakenem, 
mým celoživotním kamarádem od 
dětských dob ve Lhoticích.

Těší mě, že můžu svou tvorbu po tolika letech 
opět představit v Mnichově Hradišti

Na střední školu jste šel do Prahy. 
Jak jste si zvykl na velkoměsto?

Na Střední výtvarnou školu  
v Praze, nyní Hollarku, jsem šel 
ve čtrnácti letech a jako venkovský 
kluk jsem si na život ve velkoměs-
tě zvykal postupně a dost obtížně. 
Naštěstí jsem se mohl v případě 
potřeby spolehnout na staršího bra-
tra Karla, tehdy už pracujícího jako 
právník v podniku zahraničního ob-
chodu. Mezi spolužáky a kamarády 
z dalších středních škol, se kterými 
jsem čtyři roky bydlel v žákovském 
domově, jsem si postupně na velko-
městské prostředí zvykl. Až tak, že 
po maturitě a neúspěšném pokusu 
o studium na Akademii výtvarného 
umění se mi opustit Prahu vůbec ne-
chtělo. Naštěstí později, už po vojně, 
jsem se na šest let vrátil.

Kolik dětí a vnoučat máte? A zdě-
dil po vás někdo z nich výtvarný 
talent? 

Po sedmi letech strávených jako 
výtvarník v propagaci národního 
podniku Agrostroj v Jičíně jsem se 
oženil a s manželkou Vlastou jsme 
během 49letého manželství vycho-
vali tři děti. Dceru a dva syny, dočkali 
se sedmi vnuků a já, manželka už 

bohužel ne, i první vnučky. Každý 
z nich má na něco talent, výtvarný 
však nikdo, i když o kulturu všeobec-
ně se zajímají.

Vzpomínáte ještě na svou úplně 
první výstavu?

Svoji první výstavu jsem měl  
v roce 1979 v Šolcově domě v So-
botce. Od té doby se malbě a kres-
lení věnuji soustavně. Dosud jsem 
měl asi 40 samostatných výstav 
olejomaleb a kreseb.

Své obrazy jste v Mnichově Hradi-
šti, shodou okolností také právě 
zde v muzeu, vystavoval naposle-
dy v roce 1996. Jak na tuto výsta-
vu vzpomínáte?

Velmi rád. Setkal jsem se tu na 
vernisáži po několika desetiletích 
i s panem Josefem Markem. Těší 
mě, že po tolika letech mohu svou 
tvorbu zase zdejším návštěvníkům 
představit.

Tato současná výstava je tu tedy 
po téměř třiceti letech. Z jakého 
období jsou aktuálně vystavené 
obrazy?

Jsou zde díla, která vznikala  
v rozpětí téměř čtyřiceti let a předsta-
vují ve zkratce ukázky jednotlivých 
etap mé malířské tvorby. V posled-
ních letech se tematicky zabývám 
vztahem mikrosvěta a makrosvěta, 
jinak řečeno naším soukromým ves-
mírem uvnitř lidského těla a okolním 
světem, skrývajícím mnohá tajem-
ství, lidskému chápání nedostupná. 
Je v tom i jakási pokora před řádem 
života, kterému je vše živé podříze-
no. 

Je něco, co byste Hradišťákům  
k výstavě Obrazy – Spirála života 
rád na závěr řekl?

Snad jen přání, že mé obrazy 
návštěvníky pozitivně osloví a zau-
jmou. (ll)

Hubálovské učiliště zve opět po roce 
své příznivce, zájemce o studium, 
absolventy i všechny ostatní na tra-
diční sobotní „Den otevřených dveří 
SOU Hubálov“. Tentokrát se na vás 
budeme těšit 19. října 2024 od 9 do 
15 hodin. 

Opět budou připravené sou-
těže pro děti, které proběhnou  
v čase od 9 do 12 hodin. Budete moci 
navštívit naši školní budovu i dílny, 
prohlédnout si vystavenou techniku,  
v tělocvičně pak sledovat závody RC 
modelů aut a fandit nejen našim zá-
vodníkům. Připraveno bude samo-
zřejmě také občerstvení. Těšíme se 
na setkání ve Středním odborném 
učilišti Hubálov.

Za organizační tým 
Radka Pitrmocová

Den otevřených dveří 
v SOU Hubálov



INZERCE

INZERCE

STAŇ SE  
ČLENEM 

ÚSPĚŠNÉHO  
TÝMU!

POSILUJEME TÝM V RALSKU A USA
PRÁVĚ HLEDÁME KOLEGY NA POZICE:
– Pracovník nástrojárny
– Seřizovač svářecích robotů a lisů
– Pracovník údržby strojů a zařízení /  
 Provozní elektrikář
– Svářeč MIG/MAG, CO2 

– Pracovník obsluhy CMM měřících strojů  
 a skenování
– Obsluha drátořezu – elektroerozivního  
 obrábění
– Skladník / Pracovník výdejny nářadí

CO VÁM MIMO JINÉ NABÍZÍME: 
– vysoce atraktivní zaměstnání s dlouhodobou  
 perspektivou zajištěnou zakázkami
– nástupní bonus 15 až 45.000 Kč
– odměny za přivedení nového kolegy  
 15.000 Kč
– stabilní a perspektivní zaměstnání  
 v silné společnosti

– trvalý profesní růst
– hrazenou práci přesčas včetně   
 příplatků
– skvělý kolektiv
– benefity (parkování u areálu firmy,  
 dotované závodní stravování,   
 hrazené očkování proti chřipce,   
 mimopracovní aktivity, možnost   
 vzdělávání se)

www.kvfinal.cz
personalni@kvfinal.cz

tel.: 725 435 914
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INZERCE

Družstevní byty v Bakově n/J

Resort Na Výsluní
www.resortbakov.cz

Rezervujte si svůj byt 

INZERCE

Dentální
hygiena
Mnichovo Hradiště

Nově otevřená 

ordinace dentální

hygieny od října 2024

Alžběta Menzelová, DiS.
Dr. Hořice 691  |  Mnichovo Hradiště 295 01

Objednávat se můžete na telefonním čísle: 
     +420 724 295 477 nebo mailem info@dh-mh.cz
Více informací na www.dh-mh.cz
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PŘIJÍMÁME 
NOVÉ PACIENTY

čištění zubního kamene nad dásní
hloubkové čištění zubního kamene pod dásní
airflow (pískovaní)
bělení zubů ordinační i domácí
instruktáž čištění zubů, výběr dentálních pomůcek
poradenství
léčba zánětu dásní
léčba parodontózy
dentální hygiena pro děti od 3 let
spolupráce se zubními lékaři

INZERCE

INZERCE


